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2 Kto sme?

Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR 
je občianske združenie chronicky chorých pacientov so psoriázou, psoriatickou artri-
tídou, atopickou dermatitídou a ostatnými kožnými chorobami. Dobre poznáme prob-
lémy, ktoré život s chronickými kožnými chorobami a alergiou pacientom prináša. 

Našim cieľom je
  zastupovať záujmy všetkých psoriatikov, atopikov a pacientov s ostatnými kožný-

mi chorobami na rokovaniach so zákonnou a výkonnou mocou pri presadzovaní 
našich oprávnených požiadaviek do nových a novelizovaných zákonov o sociálnej, 
zdravotnej, zdravotníckej a liečebnej starostlivosti

  trikrát ročne vydávať bulletin Helios s množstvom informácií o nových formách 
liečby psoriázy, psoriatickej artritídy, atopického ekzému a ostatných chronických 
kožných ochorení, o nových liekoch, podporných a výživových prípravkoch, ale 
hlavne o všetkých aktuálnych zmenách v podmienkach poskytovania zdravotnej, 
zdravotníckej a sociálnej starostlivosti

  pravidelne sa stretávať v Kluboch psoriatikov a atopikov s dermatovenerológmi, 
psychológmi, distribútormi podporných a výživových prípravkov

  zlepšovať fyzickú ale najmä psychickú kondíciu psoriatikov a atopikov spoločný-
mi pobytmi pri mori, protistresovými kurzami, športovými, relaxačnými, liečebný-
mi a rehabilitačnými aktivitami

 podporovať skvalitňovanie a modernizáciu liečby chronických kožných ochorení 
  oboznamovať verejnosť s tým, že tieto kožné choroby nie sú infekčné a zmeniť tak 

ich vzťah k ľuďom s postihnutou kožou.

Staňte sa členom Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR,
 vyplňte evidenčnú kartu na strane 46 a vyplnenú ju pošlite na adresu centra SPaA SR
  keď nás bude v Spoločnosti psoriatikov a atopikov viac, môžete presadzovať naše 

záujmy dôraznejšie
  môžete tiež založiť vo vašom bydlisku Klub, aktívne sa zúčastňovať na jeho čin-

nosti, pretože ako Klub môžete od orgánov miestnej samosprávy vydobyť pre seba 
aj ostatných psoriatikov a atopikov vo vašom okolí oveľa viac. Získate tak nové 
kontakty, nové poznatky ale aj veľa ďalších priateľov

  šírte informáciu o neinfekčnosti týchto chronických kožných ochorení vo svojom 
okolí. Keď budú ľudia o našich problémoch vedieť viac, postupne sa na nás presta-
nú pozerať ako na malomocných. A nám sa bude žiť o niečo ľahšie.

Pamätajte! 
Pomocou Spoločnosti psoriatikov a atopik ov budete svoju 

náročnú „milenku“, psoriázu či ekzém, zvládať určite lepšie.

Budeme radi ak sa k nám pridáte, pomôžete sebe aj nám
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Naše najdôležitejšie aktivity:
  „Deň kože – deň dotykov“ je naša unikátna celoslovenská akcia, vždy v máji, 

ktorá nemá vo svete obdobu. Prostredníctvom médií a bezprostredne v mestách, 
kde pracujú Kluby psoriatikov a atopikov, pomocou lekárov dermatológov kon-
taktujeme verejnosť a informujeme ju o neinfekčnosti (neprenosnosti) týchto chro-
nických kožných ochorení, ale aj o prevencii a vzniku iných kožných problémov. 
Pri tejto príležitosti rozdávame verejnosti „láskomatové kartičky“, ale aj objatia 
a nádej.

  29. október v roku 2004 vyhlásila Svetová zdravotnícka organizácia (VHO) za 
„Svetový deň psoriázy“. Organizujeme Deň otvorených dverí v kúpeľoch Smr-
dáky a kúpeľoch Červený kláštor Smerdžonka, členovia organizovaní v kluboch si 
pozývajú dermatológov, ktorí ich informujú o nových formách liečby...

  Portáš, je pravidelné stretnutie členov SPaA SR s členmi SPAE ČR, na sloven-
sko-moravskom pomedzí. Zástupcovia oboch Spoločností sa taktiež stretávajú na 
Snemoch, ktoré sú spravidla každé dva roky.

Týmito a mnohými inými aktivitami pomáhame preťať začarovaný kruh:
stres – výsyp – výsyp – stres.

Ďakujeme všetkým, ktorí sa podieľajú na vydávaní nášho
bulletinu Helios a tým, ktorí nám nezištne pomáhajú.

Partneri, spolupracovníci, sponzori a sympatizanti SPaA SR
SPAE ČR, Medzinárodné organizácie EUROPSO a IFPA, AOPP SR,

AOZPO SR, Liga proti reumatizmu, Slovenská humanitná rada, MPSVR SR,
Tlačiareň CICERO, NROZP SR, Slovenská dermatovenerologická spoločnosť, 

Štátny ústav pre kontrolu liečiv, Slovenská zdravotnícka univerzita,
Ústav ošetrovateľstva JLF UK Martin, Mestské zastupiteľstvá a kancelárie: 

Zdravé mesto Bratislava, Košice, Martin, Poprad, Považská Bystrica. 
Abbvie, Johnson & Johnson, Sanofi , Novartis, Bioderma
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Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR, Poštový priečinok 7, 
Pošta 4, 840 00 Bratislava
SLSP, a.s., Bratislava, mestská pobočka
Číslo účtu: IBAN:  SK40 0900 0000 0000 1147 7875   BIC: GIBASKBX
IČO: 00897027   DIČ: 202165273   webová stránka: www.spaa-sr.webnode.sk

Bergmannová Ľubica, prezidentka, 0904/624 460, lubica.bergmann@gmail.com
Chrenková Eva, viceprezidentka, 0904/986 052, chrenkovae@gmail.com
Tekauerová Zuzana, hospodárka, 0903/735 900, ztekauerova@gmail.com
Kmeťová Zdena, tajomníčka, 0948/517917, zdenka.kmetova@gmail.com
Samleková Ľubomíra, členka, 0905/168157, samlekoval@gmail.com
Cetkovská Mária, hovorkyňa SPaA SR, 0905/458 328, mcetkovska@gmail.com

Klub Bratislava:  Jozef Vandák, Košolná 50, 919 01 Suchá nad Parnou
Mobil: 0911/483003 E-mail: jozef.vandak@gmail.com

Klub Košice:  JUDr. Cyril Betuš, Budapeštianska 46, 040 01  Košice 1
Mobil: 0904/606499 E-mail: cyrilbetus12@gmail.com

Klub Orava – Dolný Kubín:  Dagmar Daňková, Matúšková 1640/14-7 026 01 Dolný Kubín 
Mobil: 0911/603 812  E-mail: dadussska@gmail.com 

Klub Považská Bystrica:  Božena Smadišová , SNP 1465/98-5, 017 07 Považská Bystrica
Mobil: 0907/266 594, 0911/266 594 E-mail: smadisova@gmail.com

Klub Prešov:  Mgr. Viera Miklošková, Prostejovská 7, 080 01 Prešov 
Mobil: 0908/639076         E-mail: mikaelina24@azet.sk

Klub Šaľa:  Miroslav Matajs, Kvetná 10, 927 01 Šaľa
Mobil: 0910/163 632  E-mail: m.matajs59@gmail.com

Klub Liptovský Mikuláš:  Mária Aratová, Kostolného 390/19, 031 01 Liptovský Mikuláš 
Mobil: 0907/687 417  E-mail: aratova.maria@gmail.com 

Klub Humenné – Zemplín:  Marta Zobínová, Mierová 84, 066 01 Humenné 
Mobil: 0915/541 159  E-mail: zobinovamarta@gmail.com 

Klub Lučenec:  Mária Gilanová, Školská 10, 985 59  Vidiná 
Mobil: 0902/308 127  E-mail: mariagilanova@gmail.com   

Klub Martin:  Katarína Kapustová, ul. Timravy 10/1, 036 01 Martin
Mobil: 0903/632186  E-mail: kkapustova@centrum.sk

Klub Poprad:  Marek Magač, Ing., Medza 2117/6, 052 05 Spišská Nová Ves
Mobil: 0915/312 480 E-mail: magacmarek04@gmail.com

Klub Svidník:  PhDr. Renáta Rusinková, Karpatská 754/7, 089 01 Svidník
Mobil: 0910/934930 /po 16:00/ E-mail: rusinkovarenata@gmail.com

Klub Banská Bystrica:  Miroslav Jursík, Mateja Bela 7, 974 11 Banská Bystrica
Mobil: 0902/334 959, E-mail: jursikmiro@gmail.com
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Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR

informuje...

O všetkých dolu uvedených aktivitách budeme bližšie informovať predsedov 
klubov mailom, cez www stránku, resp. sa vy informujte telefonicky...
Pevne veríme, že spoločnými silami a k našej spoločnej spokojnosti zvládneme 
všetky naše dôležité aktivity. Dajme preto dohromady svoje nápady, svoje sily...

Plánované akcie v roku 2022
 Jarný deň otvorených dverí v kúpeľoch v Červenom Kláštore sa konal 15.05.2022
 Deň kože, deň dotykov – 16.05.2022 prebiehal v kluboch
 Zahájenie kúpeľnej sezóny v kúpeľoch Smrdáky sa konalo 29.05.2022
  Deň otvorených dverí detí s kožným ochorením v kúpeľoch Smrdáky sa konal 

04.06.2022
  XVI. Kongres slovenských a českých dermatovenerológov s medzinárodnou účas-

ťou, sa konal  9. – 11.06.2022 v hoteli Patria, Štrbské Pleso
  22. ročník medzinárodného výstupu na Portáš sa uskutočnil 11. 06. 2022

  Jesenný Deň otvorených dverí v kúpeľoch v Červenom Kláštore Smerdžonka 
je plánovaný na 16.10.2022

  29. október – Svetový deň psoriázy, Bodkovaný deň, Deň otvorených dverí 
v kúpeľoch Smrdáky

Dôležité www stránky:
www.spaa-sr.webnode.sk
www.vzoprisapsoriaze.sk
www.pravdyoatopii.sk
www.bodkacik.sk

Jarný deň otvorených dverí v kúpeľoch v Červenom Kláštore sa konal 15.05.2022
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Správa z V. ročníka kongresu Dermatológia pre prax 2021, 
Crowne Plaza, Bratislava, 2.časť

MUDr. Ján Lidaj, MUDr. Natália Urminská, MUDr. Michal Scheibenreif 
Prírodné liečebné kúpele Smrdáky

SOBOTA, 13. november 2021
Druhý deň kongresu otvorila 7. blok Onkodermatológia (garant Dr. Poláková) 

prednáškou Úloha dermatológa v diagnostike a liečbe MF-CTCL (Murárová Z., 
Národný onkologický ústav, Bratislava). Cieľom prednášky bolo upriamenie pozor-
nosti na pacientov v dermatologických ambulanciách s chronickými kožnými prejav-
mi, s nedostatočnou odpoveďou na lokálnu a systémovú liečbu. Práve u týchto pa-
cientov môže byť, často po opakovaných biopsiách, diagnostikovaný primárny kožný 
T-bunkový lymfóm typu mycosis fungoides. Priemerný čas od začiatku prejavov po 
stanovenie defi nitívnej diagnózy je 4 – 6 rokov. V prednáške sú uvedené prípady via-
cerých pacientov v rôznych štádiách ochorenia MF-CTCL. Práve stanovenie správnej 
diagnózy otvára cestu k priamočiarej diagnostike tohto ochorenia s následným stano-
vením stratégie liečby podľa aktuálneho rozsahu symptómov. V prezentácii je uvede-
ný diagnostický postup pri tomto ochorení, TNMB klasifi kácia a prehľad možností 
podľa aktuálnych svetových štandardov. Autorka prezentovala pohľad na liečbu zo 
strany dermatológa, ktorý predstavuje dôležitý článok v priebehu diagnostiky a lieč-
by tohto chronického, pomaly progredujúceho ochorenia. Práve lokálna, na kožu na-
mierená liečba, je dôležitou modalitou v prvotných štádiách choroby, no i doplnkom 
pri systémovej liečbe alebo rádioterapii. Čo najskoršia diagnostika a cielená liečba 
mycosis fungoides pomáha minimalizovať psychosociálny vplyv tohto chronického 
ochorenia na pacienta. Pri lokálnej liečbe bol uvedený aj chlórmetín gél, ktorý ako 
alkylačná látka pôsobí priamo na DNA malígnych buniek a spôsobuje ich apoptózu.

Ďalšiu prednášku na onkologickú tematiku s názvom Manažment kožného skva-
mocelulárneho karcinómu (Poláková K., Preventívne centrum OÚSA, Bratislava 
LF SZU Bratislava) uviedla autorka in medias res kompetenciami: nízkorizikové SCC 
môže liečiť a dispenzarizovať dermatovenerológ,v prípadoch vysokorizikových, lo-
kálne pokročilých alebo metastatických nádorov je potrebné ich odoslanie do onko-
dermatologických centier. Kožný skvamocelulárny karcinóm kože (SCC) je druhý 
najčastejší spomedzi keratinocytových nádorov kože. Tvorí približne 20 %. Väčšina 
primárnych cSCC (80 % – 90 %) je lokalizovaných na hlave a krku. Predikuje sa 
naďalej vzostup incidencie. Incidencia sa zvyšuje vekom, spája sa so svetlejším fo-
totypom, je častejšia u mužského pohlavia. Okrem expozície UV žiareniu, ktoré je 
najdôležitejší príčinný faktor pre vznik cSCC, sa za významné považujú aj imuno-
supresia, liečba s BRAF inhibítormi, beta-HPV, fajčenie. Väčšina cSCC, ak sa lieči 
zavčasu a správne, metastázuje zriedkavo. Väčšina týchto nádorov má veľmi dob-
rú prognózu, s viac ako 5-ročným prežívaním u vyše 90 % pacientov. Rekurencia 
sa odhaduje asi u 4,6 % pacientov, 3,7 % má nodálne postihnutie a 2,1 % pacien-
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tov na toto ochorenie umiera. Prezentovaný štandardný diagnostický a terapeutický 
postup bol schválený MZ SR v roku 2021. Obsahuje TNM klasifi káciu cSCC, štádiá 
ochorenia založené na AJCC/UICC TNM pre cSCC (2017). Opisuje sa klinická pre-
zentácia nádorov, ich diagnostika, postup určenia diagnózy, WHO histopatologická 
týchto klasifi kácia cSCC, zobrazovacie techniky, liečba, ďalšie sledovanie. Názorné 
boli obrázky pacientov i kazuistiky. 

Nasledovala tretia prednáška Komplexný pohľad na včasnú diagnostiku ma-
lígneho melanómu (Murárová Z., Národný onkologický ústav, Bratislava). Začala 
štatistikou. Každoročne sa počet nových melanómov zvýši približne o 5 %. Inciden-
cia malígneho melanómu v roku 2020 sa na Slovensku pohybovala okolo 16,2 prípa-
du na 100 000 obyvateľov (európsky priemer 22,9/100 000). V súčasnosti dochádza 
k zvýšenému záchytu in situ a nízkorizikových melanómov, bohužiaľ, výrazne sa ne-
znížil záchyt invazívnych melanómov. Našťastie, mortalita tohto ochorenia napriek 
vysokej incidencii zostáva stabilná. V prezentácii autorka uvádza komplexný po-
hľad na stratégiu včasnej diagnostiky kožného nádoru, hlavne malígneho melanómu. 
Včasná diagnostika tejto malignity nespočíva len v dobrých znalostiach klinického 
obrazu a dermatoskopie zo strany dermatológov. Je to komplex krokov od prevencie 
rizikových faktorov vzniku malígneho melanómu, celoživotnej edukácie obyvateľ-
stva, skríningu, včasného a správneho diagnostického a terapeutického manažmentu 
pacienta a dôslednej dispenzarizácie po liečbu tohto ochorenia. Práve takýto kom-
plexný prístup nám umožní zachytiť čo najviac malígnych melanómov v skorom, 
plne liečiteľnom štádiu a pri vysokorizikových pacientoch v priebehu dôsledného 
follow-up vieme včas zachytiť recidívu ochorenia s následnou možnosťou chirurgic-
kej alebo systémovej liečby. Stále máme priestor na zlepšenie diagnostiky malígneho 
melanómu. 

Diskusiu k celému bloku uviedla Dr. Poláková starou dermatologickou zása-
dou o včasnej diagnostike ako take home message: vždy pacienta vyzlečte, celého, 
pozrite celú kožu i sliznice a uzliny. Z auditória mala Dr. Gulánová otázku k prvej 
prednáške Dr. Murárovej o T-lymfómoch, pretože mala dve mladé pacientky, ktoré 
uvádzali, že ich ložiská reagujú na menštruačný cyklus bolesťami, pichaním, tlak-
mi. Dr. Murárová odpovedala, že mala väčšinou staršie pacientky v menopauze, iba 
jednu mladú, ale bez podobných sťažností, skôr vyčerpanú opakovanými biopsia-
mi a chronicitou ochorenia. Ale spýta sa, hoci hormonálne faktory pri lymfómoch 
v etiopatogéne nedominujú ani sa v literárnych zdrojoch neuvádzajú. Druhú otázku 
Dr. Gulánová smerovala na chlórmetín gél, či ho môže predpisovať len onkoderma-
tológ alebo aj dermatológ. Dr. Murárová odpovedala, že áno, ak pracuje tam, kde sú 
centrá pre liečbu mycosis fungoides (DV a Bratislava, Martin, B. Bystrica, Košice 
a NOÚ Bratislava). Je to registrovaný liek, nie kategorizovaný, treba vypísať žiadosť 
o úhradu, ak pacient spĺňa kritériá, nález je dokumentovaný, má overenú histológiu 
dvoma nezávislými patológmi a referenčným laboratóriom v Martine. Tretia otázka
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Dr. Gulánovej smerovala všeobecne na obe autorky a možnosti realizácie PDT liečby. 
Odpovede nasledujú: Dr. Poláková u pacienta v prednáške preferovala chirurgickú 
liečbu, PDT bolo zmienené (nie podľa EBM), len ak nie je iná možnosť a pri tenších 
prejavoch. Dr. Murárová stručne oznámila, že nie je senzibilizátor. Obe autorky (by) 
radšej pri liečbe použili imichimod a 5-fl uorouracil. V závere diskusie Dr. Poláková 
poďakovala Dr. Murárovej za zdôraznenie prípravy ložiska mycosis fungoides (napr. 
vysadenie lokálnych kortizonoidov) pred odberom materiálu na histologické vyšet-
renie.

Pre kratučký časový sklz pokračoval bez prestávky v programe 8. blok: Dlhodobé 
a bezpečné systémové riešenie atopickej dermatitídy. Predsedajúci doc. Buchvald 
ho otvoril ako tému o historicky prvom biologiku na liečbu atopickej dermatitídy. Od-
borný blok bol podporený spoločnosťou Sanofi  Genzyme a obsahoval dve prednášky. 

Ako prvá odznela Dupilumab z pohľadu klinickej praxe a klinických štúdií 
(Poláková N., Dermatovenerologické oddelenie, FNsP Nové Zámky). Autorka v úvo-
de heslovito charakterizovala AD: genetická predispozícia, porucha kožnej bariéry, 
dysregulácia imunitného systému, variabilný klinický obraz, suchosť kože a svrbenie, 
inter-individuálne rozdiely. Potom uviedla formy a delenie AD v štyroch stupňoch: zá-
kladná starostlivosť, mierna (Scorad menší ako 25), stredne závažná (Scorad 25-50), 
závažná (Scorad nad 50). Nasledovali skórovacie systémy SCORAD a EASI aj ako 
mobilná aplikácia. Potom liečba a mechanizmus účinku dupilumabu, čo je humánna 
monoklonálna protilátka, ktorá sa špecifi cky viaže na IL-4Rα, zdieľaný komponent 
receptorov pre IL4 a IL13, čiže inhibuje duálnu signalizáciu prostredníctvom oboch 
cytokínov IL-4 aj IL-13, signalizáciu IL-4 inhibuje prostredníctvom Typu 1 receptora 
a súčasne signalizáciu IL-4 a IL-13 prostredníctvom Typu 2 receptora. Dupilumab je 
prvý cielený imunomodulátor, ktorý špecifi cky inhibujeIL-4 a IL-13 signalizáciu, čím 
redukuje pretrvávajúci zápal typu 2. Nasledovalo dávkovanie u dospelých, dospieva-
júcich (12- až 17-roční, nad 60 kg) i detí (6- až 11-roční, 15 – 60 kg), úvodná dávka, 
frekvencia dávkovania, pokračovacie dávky a tri kazuistiky. Záver: účinná liečba ťaž-
kej formy AD, rýchle a trvalé zlepšenie rozsahu a závažností lézií, intenzity svrbenia 
a kvality života, zlepšenie pruritu a nespavosti už v prvom týždni liečby, nevyžaduje 
sa rutinné laboratórne monitorovanie pre orgánovú toxicitu, preukázaný bez pečnost-
ný profi l stanovený aj u pacientov mladších ako 6 rokov. NÚ: možné reakcie v mieste 
vpichu a očné prejavy (konjunktivitída, keratitída a blefaritída). Diskusia bola odlo-
žená na koniec bloku. 

Nasledovala prednáška z videozáznamu na podobnú tému: Aké postavenie má 
dupilumab v spektre systémových riešení atopickej dermatitídy (Hurtová T., 
Dermatovenerologická klinika UNM a JLFUK Martin). Začala nasmerovaním, že 
AD je charakterizovaná zápalovou odpoveďou typu 2 a všetky zatiaľ dostupné bio-
logiká cielia práve na túto zápalovú odpoveď. Dupilumab je biologikum na liečbu 
stredne ťažkej až ťažkej formy AD, hradené zdravotnými poisťovňami u dospelých
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a dospievajúcich nad 12 rokov. Indikáciou je u dospelých intolerancia, neúčinnosť 
alebo nevhodnosť liečby cyklosporínom, u dospievajúcich (12- až 18-roční) intole-
rancia, neúčinnosť alebo nevhodnosť fototerapie. Dupilumab blokuje cytokíny IL-4 
a IL-13, tralokinumab a lebrikizumab blokujú IL-13, nemolizumab inhibuje cyto-
kín IL-31. Okrem inhibovania zápalovej odpovede typu 2 dokážu biologiká zlepšiť 
funkciu kožnej bariéry, závažnosť kožných lézií a v rôznej miere redukujú svrbenie. 
Trochu odlišne fungujú JAK inhibítory, ktoré sa zameriavajú na dráhy JAK/STAT, 
ktoré sú relevantné pre niekoľko cytokínov a pomocou týchto dráh ich dokážu inhibo-
vať. Baricitinab inhibuje dráhu JAK1/JAK2 a inhibítormi dráhy JAK1 sú abrocitinib 
a upadacitinib. Klinické štúdie zaoberajúce sa dupilumabom dokázali jeho dlhodo-
bú účinnosť počas 52 týždňov u dospelých pacientov, ktorí dosahovali EASI-75 až 
EASI-90. V Open-LabEl (OLE) štúdii sa preukázala aj jeho dlhodobá bezpečnosť. 

Najčastejšie nežiaduce účinky sú nazofaryngitída, konjunktivitída a nezávažné 
infekty HDC. Podobná odpoveď EASI-75 bola dosiahnutá aj u dospievajúcich pa-
cientov (12- až 18-roční) a u detí (6- až 12-roční), kde pretrvávali hodnoty EASI- 75 
do 52. týždňa až u 85 % pacientov. Výhoda je, že sa nevyžaduje žiadne rutinné labo-
ratórne monitorovanie počas liečby. Z JAK inhibítorov baricitinib dosahuje EASI-75, 
pričom neboli pozorované žiadne závažné nežiaduce účinky zo strany KVS systému 
ani žiadne závažné malignity. Abrocitinib dosahoval počas 48 týždňov u pacientov 
úspešnosť až EASI-90 (takmer čistá až čistá koža). Vyššie dávkovanie bolo spojené 
s vyšším výskytom nežiaducich účinkov (nauzea, nazofaryngitída, akné a bolesti hla-
vy). Čo sa týkalo porovnania abrocitinib vs. dupilumab, dávka 200 mg abrocitinibu 
(ale nie dávka 100 mg) bola lepšia ako dupilumab, čo sa týkalo reakcie na svrbenie 
v druhom týždni. Žiadna dávka abrocitinibu sa významne nelíšila od dupilumabu vo 
väčšine ostatných kľúčových sekundárnych cieľov. Klinické skúšania upadacitinibu 
dosiahli priemerné ciele a medzi nežiaduce účinky patrili najčastejšie akné a bolesti 
hlavy i zvýšené hodnoty kreatínfosfokinázy v krvi. V porovnaní s dupilumabom sa 
ukázal rýchlejší nástup účinku. Najčastejší nežiaduci účinok pri upadacitinibe bolo 
akné, pri dupilumabe konjunktivitída. Záver: terapeutické možnosti pre pacientov so 
závažnou a stredne závažnou AD sa aj u nás postupne rozširujú. Z biologík schvále-
ných v EÚ je to dupilumab a nedávno schválený tralokinumab. Z nových systémo-
vých terapeutík sa do budúcnosti môžeme tešiť na biologiká nemolizumab a lebri-
kizumab pre ich klinickú účinnosť a bezpečnosť pri liečbe. Účinnosť porovnateľnú 
s dupilumabom zatiaľ preukázal z JAK inhibítorov abrocitinib vo fáze 3 štúdie u do-
spievajúcich a dospelých pacientov s AD.

Diskusiu k celému bloku začal doc. Buchvald. Zrekapituloval prednášky ako 
prehľad klinických príznakov a štúdií o možnostiach liečby AD súčasnými i budú-
cimi biologikami. Pripomenul, že schválenie lieku v EÚ neznamená automaticky 
možnosť použitia v SR. Najprv ich treba zaradiť do kategorizačného procesu a zatiaľ 
jediným schváleným je dupilumab. Prístup k skórovacím indexom (EASI, SCORAD)
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v praxi je dôležitý na zdôvodnenie pokračovania liečby pre poisťovne. Zároveň spo-
menul dupilumab ako liek nielen proti zápalu, ale aj proti svrbeniu. To je veľmi dô-
ležité pre kvalituživota pacientov s AD. Pripomenul fi remnú publikáciu Sanofi  pre 
pacientov Život atopika s atopickým ekzémom. Ďalšia diskusia z pléna ani z online 
priestor nebola.

Hodinový 9. blok Akné (garant Dr. Škutilová) sa začal presne podľa časového 
programu. Otvorila ho prednáška s hrdo znejúcim názvom na náš odbor Acne vulga-
ris je esenciálnou súčasťou (len) dermatológie (Škutilová E. Dermatovenerologická 
ambulancia, Bratislava). V úvode autorka optimisticky posúdila obdobie pandémie 
ako možnosť múdrieť štúdiom z domu cez www stránky a workshopy. Aj z Brazílie, 
kde zdôrazňovali včasnú liečbu ako prevenciu jaziev. Acne vulgaris má takmer 100 
% morbiditu v populácii v období puberty a u mladších dospelých. Preto je pacient 
s akné jedným z najčastejších, ktorí dermatologické ambulancie navštevujú a hľadajú 
pomoc. Akné má negatívny vplyv na fyzické aj duševné zdravie. Prístup k liečbe je 
podmienený vývojom nálezu na koži, vekom, pohlavím, celkovým zdravotným sta-
vom a preferenciami pacienta. Terapeutické možnosti sú pestré, zamerané na adekvát-
nu liečbu podľa štádia ochorenia. Včasná a efektívna liečba minimalizuje jazvenie vo 
všetkých prípadoch akné. 

Úspešné liečebné modality zaznamenajú efekt len v prípade dobrej spolupráce 
s pacientom. Aj zodpovedné dodržiavanie lokálnej liečby môže priniesť nespokojnosť 
pacienta aj lekára s liečebným výsledkom. Ďalším krokom je prechod na systémovú 
liečbu. Dobrá komunikácia a dôsledná systémová ale aj lokálna liečba môžu byť pre-
rušené narušením terapeutického režimu komplikáciami zdravotného stavu pacienta 
z iných príčin, ako je liečba akné. Kazuistika upozorňovala na možné komplikácie 
v terapii akné nezavinené priamo systémovou liečbou izotretinoínom. Dodržiavanie 
guidelinov EÚ pre vyšetrenia a včasnú terapiu akné má svoj zmysel pre úspešné vylie-
čenie pacienta bez jaziev a minimalizáciu následkov. Je to v našich rukách.

Program bloku pokračoval bez diskusie prednáškou Komplexná liečba konglo-
bátnych akné v ambulantnej praxi (Dubčeková M., Derma-therapy, s.r.o., Bratisla-
va). Autorka vo svojej prezentácii poukázala na komplexnú liečbu akné. Dostupnosť 
komerčnej terapie a samoliečba však prispievajú k tomu, že do ambulancií prichádza-
jú pacienti väčšinou v neskorých štádiách. Konglobátne štádium má majoritné po-
stavenie. V tomto štádiu je nutná okamžitá intervencia, treba zastaviť tvorbu nových 
efl orescencií a následných jaziev. Autorka sumarizovala postupy diagnostiky a lokál-
nej i celkovej liečby nielen akné, ale aj výsledných stavov po akné, zvlášť u dievčat 
a chlapcov. V početných kazuistikách sa venovala úspešnej liečbe izotretinoinom, 
ktorá je už rutinnou dlhoročnou súčasťou ambulantnej praxe. Po skončení tejto pred-
nášky Dr. Škutilová s autorkou ešte raz zdôraznili význam takýchto prednášok a po-
delenie sa o vzájomné skúsenosti s liečbou z praxe.
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Nasledovala tretia prednáška Praktické skúsenosti s terapiou akné izotretino-
ínom (Molčanová J. Dermatovenerologická ambulancia, Vranov nad Topľou). Au-
torka prezentovala svoje dlhoročné skúsenosti so systémovou liečbou acne vulgaris. 
Vychádzala zo súboru 357 pacientov liečených izotretinoínom v období rokov 2015 
– 2020, z ktorých 226 bolo tzv. tínedžerov. Podrobne zmapovala výskyt nežiaducich 
účinkov liečby a možnosti ich minimalizácie. Zdôrazňovala nutnosť adekvátnej lo-
kálnej liečby pre zlepšenie efektu systémovej terapie a zvýšenie compliance pacienta. 
V kazuistike prezentovala 14-ročného pacienta s ťažkou formou acne vulgaris v ob-
lasti hrudníka a následnou liečbou keloidných jaziev. 

Na konci bloku otvorila diskusiu Dr. Škutilová. Dr. Martinásková upozornila 
na asociáciu akné s imunologickými ochoreniami (PASH, PAPASH), hidradenitídou, 
u detí Aspergerov sy, autizmom a svoj príspevok zakončila otázkou: Liečime akné 
správne? V odpovedi Dr. Škutilová optimisticky odpovedala, že áno, ocenila tieto skú-
senosti z dlhodobej praxe a vyzdvihla možnosti liečby akné v 21. storočí. Poznámku 
skončila s podobne podnecujúcou otázkou, či to akné liečime včas. Je to veľká téma, 
ktorej sa treba venovať. Dr. Galovičová sa pýtala na liečbu pacientov so „strojčekmi“ 
na zuby, ktoré nosia aj dva roky. Dr. Molčanová má s liečbou takýchto pacientov osob-
né skúsenosti bez komplikácií, opatrne zvolila menšiu dávku (0,3 mg/kg). Dr. Lidaj 
pripomenul, že kedysi úplne v začiatkoch liečba retinoidmi vyžadovala kontroly a hos-
pitalizáciu zvlášť pri ťažkých konglobátnych stavoch s psychickou nadstavbou. Dr. 
Molčanová: dnes je v praxi snaha riešiť čo najviac pacientov ambulantne. Dr. Škuti-
lová adresovala túto otázku aj na kolegov z kliník, hospitalizácia by zrejme patrila pre 
acne fulminans, ktorého výskyt nie je dramatický, len ak by to nezvládla ambulantná 
liečba kortikoidy + retinoidy. Dr. Part sa vyjadrila, že bežne pacientov s akné nehospi-
talizujú, iba ak ide o diagnostiku autozápalového ochorenia, akútne stavy, pacientov na 
diferenciálnu diagnostiku alebo nereagujúcich na dostupnú terapiu. Dr. Škutilová tieto 
informácie zhrnula do výzvy pre ambulantnú liečbu a vzdelávanie v tejto problemati-
ke. Dr. Molčanová to pri ťažkých  stavoch akné doplnila častými kontrolami pacienta. 
Dr. Gulánová pripomenula, že v rámci akné sú zrejme syndrómy PASH, PAPASH 
a SAPHO poddiagnostikované najmä pri ťažších formách akné.

Program pokračoval ďalej a čas pravého poludnia preklenul polhodinový 10. 
blok Spolu a komplexne v dermatológii. Odborný blok bol podporený spoločnos-
ťou Novartis Slovakia, s. r. o. Najprv odznela prednáška Spolupráca dermatoló-
ga a reumatológa v manažmente psoriatickej choroby (Part M., Jančovičová J., 
Dermatovenerologická klinika LF UK a UNB, Bratislava, ROMJAN, Reumatolo-
gická ambulancia Bratislava). Boli to vlastne dve samostatné prednášky nadväzujú-
ce na seba s rovnakým názvom. Prvá autorka najprv charakterizovala psoriázu ako 
chronické, neinfekčné ochorenie s multifaktorovou etiológiou a problém so včasnou 
liečbou vzhľadom na jej oneskorenú diagnostiku. Defi novala psoriatickú chorobu 
ako chronický systémový zápal organizmu. Zamerala sa na vývoj komorbidít, najmä
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PsA. Preto je dôležitá komplexná liečba psoriázy a biologická liečba. Zdôraznila výz-
nam sekukinumabu. Nasledovali fotografi e pacientov s PsA. Druhá autorka vo svojej 
časti defi novala PsA ako súčasť spondylartritídy (SpA) z pohľadu reumatológa ako 
zápal kĺbov, erózie a novotvorbou kosti v periférnom aj axiálnom skelete. Poukázala 
na to, že SpA má spoločné klinické, rádiologické a genetické charakteristiky: reuma-
tické choroby charakterizované sakroileitídou, spondylitídou, entezitídou, daktylití-
dou a periférnou artritídou; extraartikulárne prejavy (uvea, črevo, koža); silnú asoci-
áciu s HLA-B27 a pozitívnu rodinná anamnéza PsA. Zdôraznila, že psoriáza nechtov 
je prepojená s PsA prostredníctvom entezitídy. V skorých štádiách PsA je takmer vždy 
prítomná entezitída DIP. Synovitída je intra-artikulárny proces; entezitída postihuje 
úpon mimo kĺbu. Pre zaujímavosť uviedla daktylitídu – „párkovitý opuch“ – alebo 
bolestivosť prsta na ruke bolestivý bez zjavnej príčiny. Upriamila pozornosť na axiál-
ne postihnutie spojené s PsA u pacientov so psoriázou ako chronickú zápalovú bolesť 
chrbta pretrvávajúcu viac než tri mesiace so začiatkom pred dosiahnutím veku 40 r. 
života. Bolesť sa iniciuje/zvýrazňuje v pokoji, v noci a zmierňuje po rozcvičení. Pre 
dg. axiálneho postihnutia je rozhodujúca anamnéza zápalovej bolesti, dobrá odpoveď 
na NSA, MRI SI kĺbov a axiálneho skeletu – zápalové lézie, aktivita ochorenia (sek-
vencie s potlačením tukového signálu, STIR), na RTG prítomné post zápalové zmeny, 
rozsah štrukturálneho postihnutia. V liečbe axiálnych prejavov PsA prezentovala ako 
liek voľby sekukinumab. V dávke 300 a 150mg v klinickom skúšaní MAXIMISE 
((Mana-ging AXIal Manifestations in psorIatic arthritis with SEcukinumab) preuká-
zal signifi kantné zlepšenie axiálneho poškodenia u pacientov s PsA, ako aj zlepšenie 
psoriázy nechtov a zápalových lézií (MRI) v spinálnej oblasti a SI kĺboch. U väčšiny 
pacientov s PsA viedol k inhibícii progresívneho štrukturálneho poškodenia a úplné-
mu vymiznutiu entezitídy. 

Záver: V spolupráci dermatológa a reumatológa pri manažmente psoriázy je kľú-
čové rozpoznanie pacientov s rizikom rozvoja kĺbového a axiálneho postihnutia, ich 
včasná diagnostika (anamnéza, fyzikálne vyšetrenie), HLA B27 a jeho asociácia s axi-
álnym postihnutím, vzájomné informovanie o aktivite ochorenia a jeho liečbe i spolu-
práca pri indikovaní a manažmente biologickej liečby.

Tretia prednáška v bloku mala názov začínajúci zažitou anglickou skratkou pre 
chronickú spontánnu urtikáriu CSU – ako na to? (Urdová V., Bobčáková A., Je-
seňák M., Klinika pneumológie a ftizeológie JLF UK, UN Martin, II. Interná klinika 
SZU, FNsP FDR Banská Bystrica). Autorka najprv uviedla subjektívne ťažkosti pa-
cientov a ich liečebné i diagnostické peripetie na začiatku vzniku ochorenia. Charak-
terizovala urtikáriu ako výsev urtík a/alebo angioedém. Výsev urtík je ostro ohraniče-
ná svrbivá/pálivá prchavá morfa nad rovinou kože, s centrálnym výbledom, obkolese-
ná periférnym erytémom, ústup do 24 hod. Angioedém je edém hlbších vrstiev kože 
a podkožia/podslizničného tkaniva, s pomalším ústupom (do 72 hod.) sprevádzaný 
napätím, pálením, šteklením, pruritom. Urtikária sa klasifi kuje na akútnu (≤ 6 týž-
dňov) a chronickú (> 6 týždňov).  
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Chronická môže mať rekurentný, intermitentný priebeh a môžeme ju rozdeliť na 
spontánnu a indukovateľnú. Ďalej bola uvedená diagnostika urtikárie – akútna (anam-
néza + fyzikálne vyšetrenie, cielené vyšetrenia pri podozrení na IgE- mediovanú reak-
ciu), chronická (anamnéza + fyzikálne vyšetrenie, krvný obraz, CRP, IgE, anti-TPO, 
vyhodnotenie aktivity, vplyvu a kontroly ochorenia, cielené vyšetrenia počas liečby). 
Pri liečbe zdôraznila eliminovanie príčiny (čo obvykle nie je možné), odstránenie 
spúšťačov (napr. stres, NSAID), prípadné komplexnejšie vyšetrenia počas liečby, sys-
témové kortikoidy = krátka kúra len pri AU a ťažkej exacerbácii CSU. Zamerala sa na 
biologikum omalizumab a jeho komplexný účinok. V grafe prezentovala skúsenosti 
zo svojej praxe pri použití lieku u 31 dospelých pacientov.

Diskusiu k celému bloku otvorila Dr. Part. Kým nechala ostatným účastníkom 
čas na rozmyslenie, pripomenula, že aj ambulantní dermatológovia môžu indikovať 
zmenu pacienta na druholíniové biologikum sekukinumab bez schválenia biologic-
kého centra, a aj HLA-B27 vyšetrenie hradia dermatológom. Prof. Jankovičová za-
reagovala a zdôraznila nepreceňovanie významu vyšetrenia, pretože HLA-B27 býva 
asociovaný s axiálnym postihnutím, ale na 70 – 90 % ide o axiálnu spondylartritídu t. 
j. Bechterevovu chorobu, ale pri psoriatických axiálnych postihnutiach nie je výskyt 
HLA-B27 až taký vysoký. Na druhej strane, ak má pacient bolesti chrbta a je navyše 
aj HLA-B27 pozitívny, výskyt axiálneho postihnutia bude viac pravdepodobný.

Posledným bodom v programe kongresu bol 11. blok Varia II. Začal sa pred-
náškou s najdlhším názvom Nemelanómová rakovina kože: viacpočetný výskyt 
primárnych lézií u jedného pacienta. Rozbor diagnostikovaných prípadov a pre-
hľad problematiky (Bartoš V., Kullová M., Martinské bioptické centrum, s.r.o., Mar-
tin, Dermatovenerologický stacionár, FNsP Žilina). V úvode autor poďakoval organi-
zátorom za pozvanie vtipnou slovnou hračkou, že prijali jeho patologickú prednášku. 
Nemelanómová rakovina kože (NMSC, non-melanoma skin cancer) je často sprevá-
dzaná vznikom viacpočetných primárnych lézií u jedného pacienta. V prezentova-
nom príspevku autori analyzovali prevalenciu a klinicko-patologické nálezy u osôb 
postihnutých viacpočetnými kožnými malignitami typu bazocelulárneho karcinómu 
(BCC) a skvamocelulárneho karcinómu (SCC). V skupine pacientov s BCC a SCC 
sa viacpočetné primárne lézie vyskytovali v 16,9 % a 15,1 % prípadov. Viacpočetné 
BCC vznikali častejšie u mužov a so stúpajúcim počtom lézií u jednotlivcov sa po-
mer mužov a žien zvyšoval. Pri porovnaní s pacientmi s jedným BCC boli častejšie 
lokalizované na trupe a horných končatinách a zriedkavejšie na tvári. V skupine pa-
cientov so SCC malo až 36,4 % osôb okrem (minimálne) jedného SCC prítomný ešte 
(minimálne jeden) ďalší primárny zhubný nádor kože. Autori diskutovali o uvedenej 
problematike z pohľadu klinickej a onkoepidemiologickej praxe. A z akademického 
pohľadu ako zaujímavosť bolo uvedené pridanie bodov za pitie kávy v prevencii ba-
zaliómu, ale pri pití 6 a viac káv denne sa body znižujú.

Správa z V. ročníka kongresu Dermatológia pre prax 2021
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Diskusiu otvoril Dr. Lidaj poznámkou, v ktorej ocenil, že autor v prednáške po-
vedal nielen veľa informácií, ale aj veľa otázok. Doslova je to v duchu Dermatológia 
pre prax, pretože nie vždy je všetko jednoznačné. Ani v diagnostike a terapii. Tak ako 
sme to už dnes pri prednáškach z onkológie počuli. Dr. Poláková uviedla údaje z reál-
nej z praxe, že pacienti, ktorí majú NMSC alebo melanóm, sú náchylnejší, aby v ďal-
šom živote dostali aj NMSC. Exaktné dáta sú v ofi ciálnych databázach poddimen-
zované, registre vedú len histologizované, klinicky markantné nádory, ale aktinické 
keratózy alebo superfi ciálne bazaliómy, ktoré sú už možno invazívnym SCC a ošet-
rované kryoterapiou, sa už nehlásia. Čísla sú teda len približné. Dr. Bartoš súhlasne 
zareagoval príkladom, že u nás v SR sa kód C44 (Iný zhubný nádor kože) hlási, ale 
mnohé onkologické registre vo svete ho neuvádzajú, lebo je to veľmi časté ochorenie.

Posledná prednáška celého programu mala názov Mlieko, o mlieku, s mliekom, 
proti mlieku (Lidaj J., Lidajová T., Prírodné liečebné kúpele Smrdáky, Pediater, 
s. r. o., Senica). Podnetom na spracovanie bol nástup 50-ročnej pacientky do kúpeľov 
s Dg.: Acne conglobata et indurata. V dokumentácii bola uvedená aj intolerancia na 
mlieko a pozitivita na IgM proti mlieku. Dermatologička vyradenie mlieka z potravy 
odporúčala, alergiologička sa vyjadrila, že to nie je alergia, len intolerancia. Pozitivitu 
na IgM jej zistili preto, že pila mlieko. Napriek tomu pacientka nechcela mlieko vy-
radiť, chutí jej a pije ho. Je známe, že napriek intolerancii laktózy dokáže zvyšková 
laktóza v tele stráviť menšie množstvo mlieka, ale na akné by sa mlieko piť nemalo. 
Materské mlieko nás sprevádza od narodenia a mlieko ako významný potravinový 
zdroj z iných živočíšnych druhov už okolo 10 000 rokov. Nie je však mlieko ako 
mlieko. Príkladom náhradného dojčenia sú bratia Romulus a Remus, ale vlčie mlieko 
má oveľa vyšší obsah minerálov, takže by im zlyhali obličky. A vlčica má mlieko len 
tri týždne. U zvierat totiž ide o čo najrýchlejší vývoj stavby tela, u ľudského mláďaťa 
je prvoradý vývoj mozgu. Do tejto problematiky vstupuje aj odlišná imunológia, mik-
robióm a kolostrum, neznášanlivosť mlieka – intolerancia a alergia, ktoré boli opísané 
v prednáške podrobne. U detí aj dospelých. Za posledné tri desaťročia sa svetová 
produkcia mlieka zvýšila z 530 miliónov ton (1988) na 843 miliónov ton (2020). Na 
predstavu: Oravská priehrada a Liptovská Mara majú spolu objem vyše 700 miliónov 
ton vody. Celosvetový obrat v obchode s mliekom v roku 2019 bol 440 miliárd $, 
snaha o najvyššie výnosy je preto zrejmá. Priemerný Slovák skonzumuje za rok asi 45 
litrov mlieka (polovica odporúčanej dávky), ale vypije asi 250 litrov vína. Na mlieko 
teda za rok minie asi 40 eur, na alkohol vyše 400. Diskusia k prednáške nebola, ale 
v kuloároch rezonoval, že priemerný Slovák vypije denne sedmičku vína.

Celkom posledná Posterová sekcia mala iba jeden poster Klinické využitie lo-
kálnej ozónoterapie v dermatológii (Jánošíková B., Baloghová J., Janitorová E.). 
V programe diskusia zaradená nebola.
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Na záver 
Vzhľadom na hybridný spôsob konania kongresu treba poďakovať a vyzdvihnúť 

bezchybné technické zabezpečenie (ozvučenie, premietanie, foto-video, online stre-
am a priestor – Kongres Management Gužela), pretože tu bolo prvoradé. Kongres sa 
dal sledovať v pohodlí domova nielen na obrazovke počítačov, ale aj na mobilnom 
telefóne. K dobrému priebehu kongresu prispeli i vystavujúce a sponzorujúce fi rmy 
(generálny partner Abbvie, hlavní partneri: Amgen, Desitin, Janssen, Sanofi  Genzy-
me, partneri: A-Derma, Belupo, Bioderma, Eucerin, Fresenius Kabi, Linola, Novar-
tis, UCB). Poďakovanie, samozrejme, aj organizátorom, že sa vybrali touto neľahkou 
cestou. S odstupom krátkeho času je zrejmé, že sa im podarilo vtesnať kongres do 
okienka mimo pandemických opatrení. V čase fi nalizácie tejto správy už platil „lok-
daun“ a hotel Crowne Plaza bol od 25.11.2021 zavretý.

Vďaka patrí aj prednášajúcim a účastníkom z celého Slovenska, či už priamo 
v sále alebo v online priestore, pre ktorých bol kongres určený. Podrobné údaje ho-
voria, že prvý deň bolo prezentovaných 137 účastníkov (64 prezenčne, 70 online, 
3 online aj prezenčne), druhý deň 136 účastníkov (66 prezenčne, 69 online, 1 online 
aj prezenčne). Tak či onak, „usedieť a odsledovať“ toľko hodín programu za oba dni 
či už v sále alebo doma za počítačom bolo dosť náročné. Celkový počet spolu bol 144 
účastníkov. 

Ak ste si túto správu prečítali až do konca, možno vám napadne otázka prečo je 
taká podrobná. Zrejme pre históriu. Je pravda, že prednášky a priebeh kongresu budú 
k dispozícii v online priestore ešte pár mesiacov, ale tlačená správa vydrží aj 100 ro-
kov. Pri jej spracovaní bolo treba podrobne sledovať celý kongres, opakovane púšťať 
záznam prednášok a zapísať diskusiu. Abstrakty prednášok z dodaných materiálov 
bolo treba do tejto správy krátiť. U ďalších 12 prednášok abstrakty chýbali a bolo 
ich treba najprv stručne vyrobiť zo zápiskov pri sledovaní kongresu, z videostrea-
mu a ďalších podkladov. A tak ako obvykle pri takejto správe bolo treba 1 000-krát 
klikať, spúšťať a zastavovať, sledovať súvislosti i časy, opakovane znovu a znovu. 
Autori dúfajú, že sa im podarilo zachytiť odbornú atmosféru kongresu. 

Takže dovidenia pri ďalšom už 6. kongrese Solen Dermatológia pre prax, ktorý 
bude 11. – 12. novembra 2022 zrejme už v Tatrách.

MUDr. Ján Lidaj, Prírodné liečebné kúpele Smrdáky, 906 03 Smrdáky, 
lidaj@kupelesmrdaky.sk

Dermatológia pre prax | 2021;15(4) | www.solen.sk
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Starostlivosť o kožu pri psoriáze

Trápi vás kožné ochorenie psoriáza? Nie ste sami: Podobne ako vy, sú na tom asi 
dve percentá svetovej populácie, vo Švajčiarsku má psoriázu asi 150 000 ľudí. To 
z nej robí jedno z najčastejších kožných ochorení.

Mali by ste vedieť, že správna starostlivosť o kožu, pomáha celkovo zmierniť pre-
javy kožných ochorení, či už akútne alebo chronické. Preto vám prinášame praktický 
návod na základnú starostlivosť o vašu kožu – spôsob, ako môžete so šupinatou kožou 
dobre fungovať natrvalo.

To najdôležitejšie vopred

Psoriáza je geneticky podmienené a stále považovaná za nevyliečiteľné ochorenie. 
Existujú však účinné spôsoby liečby typických symptómov: ostro ohraničené, okrúhle 
alebo oválne, začervenané a šupinaté škvrny (plaky) ktoré často veľmi svrbia. Aká 
liečba je vhodná pre vaše príznaky psoriázy, závisí od ich závažnosti. O psoriázu musí 
byť odborne postarané. Spolu s dermatológom, ktorý sa špecializuje na psoriázu, 
môžete vypracovať účinný plán liečby, aby ste dostali svoje kožné ochorenie pod 
kontrolu. Ochorenie je u každej postihnutej osoby odlišné z dôvodu základnej gene-
tickej poruchy imunitného systému. Rozdiely spočívajú napríklad v sile symptómov, 
vo frekvencii a dĺžke recidív a v tom, čo recidívy spúšťa. Okrem toho sa oblasti kože, 
kde sa psoriáza prejavuje, líšia od človeka k človeku.

Miesta, kde sa plaky vyskytujú obzvlášť často
  na hlave,
  na lakťoch,
  na stranách kolien,
  v krížovej oblasti

Možnosti liečby sa líšia v závislosti od závažnosti ochorenia. Pri miernej až stredne 
ťažkej psoriáze (psoriáza s plakmi) môže postačovať základná liečba, ktorá tlmí zápal 
a podporuje regeneráciu kože. Na druhej strane ťažké formy psoriázy zvyčajne vyža-
dujú systémovú terapiu.

Váš dermatológ vám tiež vysvetlí, že o chorú kožu by ste sa mali dôsledne starať ako 
počas akútnych recidív, kedy vám príznaky psoriázy spôsobujú ťažkosti, tak aj v me-
nej závažných časoch. Platí: Každý, kto kombinuje medikamentóznu liečbu psoriázy 
s dôslednou starostlivosťou, trvalo zmierni svoje ťažkosti.

Starostlivosť o kožu pri psoriáze

O kožu trpiacu psoriázou na tele sa správne staráte, ak ju pravidelne, najlepšie dvakrát 
denne ošetrujete správnymi prostriedkami. Ale ktorý krém je dobrý na psoriázu?



H E L I        S  2/2022

17Starostlivosť o kožu pri psoriáze

Predtým, než sa zamyslíte nad tým správnym krémom na psoriázu, mali by ste vedieť, 
že v starostlivosti o psoriázu zohráva dôležitú úlohu aj čistenie pleti. Je súčasťou zá-
kladnej terapie psoriázy.

  Správne očistite pokožku pri psoriáze

Dbajte na to, aby ste si pokožku čistili jemnými sprchovými gélmi na psoriázu, ktoré 
ju na jednej strane hydratujú a na druhej dodávajú mastnotu (kľúčové slovo: hydra-
tácia). Ak prípravky na čistenie pleti pomôžu aj k uvoľneniu kožných buniek, o to 
lepšie! Pretože potom aktívne zložky, ktoré následne aplikujete, môžu optimálne pô-
sobiť.

  Vitamín B12

Mavena vyvinula masť Mavena B12 špeciálne na základné ošetrovanie zapálenej 
a šupinatej pokožky. Vitamín B12 viaže prozápalové oxidy dusíka v koži a tým pre-
ukázateľne tlmí zápal. Zároveň vitamín B12 podporuje regeneráciu pokožky. Okrem 
toho masť obsahuje hydratačnú ureu a hydratačný avokádový olej a olej z chia semie-
nok. Mavena B12 ako základná masť zmierňuje príznaky (zápal a svrbenie) miernej 
až stredne ťažkej psoriázy.

Prirodzene ružovú masť Mavena B12 si môžete podľa potreby nanášať na postihnuté 
miesta a ľahko vmasírovať aj niekoľkokrát denne. Nebojte sa, masť nefarbí. 

Aj pri starostlivosti o vašu psoriázu platí – praxou a rutinou zvyšujete svoje šance na 
úspech. Vaša pokožka sa vám poďakuje!
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Výsledky štúdie 1:
  Lokálna liečba psoriatických prejavov na koži pomocou Mavena B12 masti má za 

následok skoré (2 týždne) a trvalé (12 týždňov) zlepšenie závažnosti psoriázy sub-
jektívnych príznakov (svrbenie).

  U pacientov s miernou až stredne závažnou psoriázou je masť Mavena® B12 plat-
nou terapeutickou alternatívou k dostupným protizápalovým lokálnym prípravkom 
na liečbu psoriázy.

Produkty Mavena B12 kúpite v každej dobrej lekárni, alebo na www.spiridea.com 
– zadajte zľavový kód HELIOS10 a získajte zľavu 10% na všetky produkty na 
našom eshope. (platnosť kódu je do 30.9.2022)

Referencie:
1. Del Duca E, Farnetani F, De Carvalho N et al. Superiorita emoliencií s obsahom 

vitamínu B12 v udržiavacej liečbe miernej až stredne ťažkej ložiskovej psoriázy 
pri porovnaní so štandardnými emolienciami. Int J Immunopathol Pharmacol. 2017 
Dec;30(4):439-444.
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Psoriáza – čo o nej a o jej liečbe vieme nové
Prim. MUDr. Hana Zelenková, PhD, MBA.

DOST – Kožné oddelenie sanatórneho typu Svidník

Nepochybujem o tom, že každý člen Spoločnosti psoriatikov a atopikov na Slo-
vensku, ako aj čitateľ časopisu Helios, si o svojom ochorení – psoriáze, naštu-
doval množstvo informácií, či už v písomnej forme, na internete, rôznych soci-
álnych fórach alebo, a to si myslím, je to najlepšie, diskusiou so svojím ošetru-
júcim lekárom – dermatológom. Rada by som v dnešnom článku odpovedala na 
najčastejšie otázky týkajúce sa psoriázy (mám na mysli rôzne typy, rozsah aj 
sprievodné problémy, a najmä liečbu), ktoré denne riešim so svojimi pacientmi. 
A keďže máme pred letom, a konečne sa po dvoch pandemických Covid-ových 
rokoch môžeme vydať na vysnívanú dovolenku, pridám na záver niekoľko dobre 
mienených preventívnych rád, ako sa pred letom a potom počas samotného leta 
správať s ohľadom na psoriázu.

Čo hovoria (veľmi stručne) múdre knihy:

Psoriáza (psoriasis vulgaris) je kožné neinfekčné ochorenie, ktoré postihuje pre-
dovšetkým kožu. Prejavuje sa typickými, ružovými až ružovočervenými a šupinatými 
ložiskami, ktoré sa najčastejšie objavujú na najčastejších miestach: na lakťoch, kole-
nách, pri výraznejších prejavoch na horných a dolných končatinách, aj na trupe, vo 
vlasatej časti hlavy sú na zapálených, až červených plochách prítomné takisto silné 
nánosy, priebežne sa ošupujúcich šupín, a rovnako je prítomné aj svrbenie až boles-
tivosť. Často sa ale ložiská objavujú v trieslach a na genitále, ako aj v podpazušných 
jamkách. Pri závažných stavoch psoriáza postihuje aj kĺby. Samotný pôvod ocho-
renia, napriek rozsiahlym výskumom, nie je celkom známy, ale s určitosťou sa na 
ňom podieľa množstvo faktorov – genetická dispozícia (je až 30% pravdepodobnosť, 
že ochorenie sa vyskytne u detí psoriatika alebo iných príbuzných). Rovnaký vplyv 
majú u citlivých alebo predisponovaných osôb auto imunitné mechanizmy (koža 
je totiž s črevami najväčším imunitným orgánom nášho tela), faktory vonkajšieho 
prostredia – stres, rôzne infekcie, trauma, postihnutie a zlá funkcia pečene, niektoré 
lieky, hormonálne vplyvy, zlé stravovacie návyky a iné. Psoriáza pôsobí v tzv. cyk-
loch, čo znamená, že zvyčajne sú obdobia s výrazným vzplanutím choroby (týždne 
aj mesiace) a obdobia pokoja – choroba akoby úplne ustúpila. Paradoxne k zlepše-
niu môže dôjsť u niektorých žien počas tehotenstva, je však dôležité povedať, že 
neliečená, najmä závažnejšia psoriáza počas tehotenstva, môže viesť k negatívnym 
efektom u matky – napríklad častejší cisársky rez, ako aj u dieťatka, napríklad niž-
šia pôrodná váha. Za posledné dva a pol roka pandémie Covid počet pacientov so 
zhoršením prejavov psoriázy rapídne narástol. A pribudlo veľa tzv. post-covidových 
prejavov, kedy sa ochorenie z malých ložísk rozšírilo na väčšie plochy a pribudli aj
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bolesti kĺbov a liečba je skutočne veľmi náročná. Preto sa o príčinách vzniku a preja-
voch psoriázy hovoria ako o multifaktoriálnych.

Liečba psoriázy prešla len za posledných 50 rokov výrazným pokrokom. Rozlišu-
je sa lokálna – miestna a systémová liečba psoriázy. Liečba sa priebežne upravuje 
podľa prejavov ochorenia a za spolupráce s dermatológom. Mierne prejavy psoriázy 
sa liečia iba lokálnymi prípravkami s rôznym obsahom a koncentráciou účinných 
látok, vrátane lokálnych kortikoidov, kyseliny mliečnej, salicylovej, piroctone olami-
nu a iných. Nevyhnutné sú prípravky na hydratáciu a premasťovanie – emolienciá. 
Populárne sú kúpele alebo pulverizácia v minerálnej vode (ako neoddeliteľná súčasť 
kúpeľnej liečby). S úspechom sa využívajú aj bylinné extrakty, najnovšie s obsahom 
canabis a pod.

Liečba psoriázy je zatiaľ plne hradená zo zdravotného poistenia, rovnako aj určité 
typy psoriázy majú plne hradenú kúpeľnú starostlivosť, v tomto smere je vyhľadáva-
ná špeciálna procedúra – kúpele v morskej vode a súčasné ožarovanie UV lampami. 
Pre schválenie plne hradenej kúpeľnej liečby je tu ale z hľadiska poisťovní podmien-
ka priebežných kontrol na ambulancii špecialistu. Pacient si samozrejme dopláca za 
niektoré masti a v plnej miere si hradí doplnkovú liečbu, teda dermatokozmetiku – 
šampóny a emolienciá, výživové doplnky. Pokiaľ lokálna liečba nie je účinná alebo 
sa môžu dostaviť jej nežiaduce účinky, je potrebné urobiť ďalší krok. 

Pri závažných stavoch je komplexná – systémová liečba na rozhodnutí derma-
tológa alebo reumatológa. Pacient je nastavený napr. na ožarovanie v špeciálnych ka-
bínach – svetloliečba (UVA žiarenie) alebo v kombinácii s liekmi – PUVA. Dostupné 
sú aj spomenuté špeciálne procedúry – kúpele v morskej vode a súčasné ožarovanie 
UV lampami. Lekár má možnosť zvoliť systémovú terapiu kortikoidmi, retinoidmi, 
cyclosporinom a najnovšie, po dôkladnom prehodnotení stavu – biologickú liečbu. 
A lekár musí zohľadňovať najmä okolnosť, že každá liečba – lokálna alebo systémo-
vá, musí byť pacientovi tzv. ušitá na mieru. A nájdenie správneho lieku – liečebnej 
cesty sa stáva procesom, ktorý pacientovi zmení život. Osobne dávam prednosť pria-
memu rozhovoru, pretože, priznajme si, každý človek je indivíduum – osobitý, a to, 
čo môže platiť u 100 pacientov, u toho 101. je všetko inak.

Zaujímavé je, že niektorí pacienti sa liečbe biologickou liečbou – biologikami 
stále bránia a je tu ich otázka: Prečo mi odporúčate biologický liek? Moja odpoveď 
je: Zvyčajne, za dlhé trvanie vášho ochorenia, ste bez výrazného úspechu vyskúšali 
rôzne formy liečby, ktoré neboli dostatočne efektívne a mali aj celý rad vedľajších 
účinkov. To súvisí so závažnosťou a rozsahom vašich príznakov. Biologické lieky 
sú určené na stredne ťažkú až ťažkú psoriázu. Preto podľa rozsiahlych štúdií mnoho 
ľudí so psoriázou, ktorí boli nastavení na biologickú liečbu, udáva viac ako 75% 
až 90% zlepšenie nielen prejavov na koži a kĺboch, ale najmä „významné zlepše-
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nie celkovej kvality života“. A treba zdôrazniť, že aj Slovensko sa v posledných 15 
rokoch aktívne zúčastňuje na tzv. klinických štúdiách účinku biologických liekoch. 
Preto s plnou zodpovednosťou zvažujem nastavenie účinnejšieho a silnejšieho lieku.

Dobre a prichádza ďalšia otázka: Koľko biologických liekov v súčasnosti existu-
je a koľko ich schválených pre používanie na Slovensku, a teda ktorý biologický 
liek je podľa vás a pre mňa najlepší a prečo? Je ich skutočne veľa, majú rôzne 
kategórie a každý má svoj špecifi cký vplyv na imunitný systém. Preto sa môže stať, 
že pri prvej liečbe biologikom vaše očakávania a odpoveď organizmu nemusí byť 
práve to, ktorá sa očakávala. Je to  najmä individuálna odpoveď organizmu a rozsah, 
s ktorými je treba rátať. Podľa dostupných informácií existuje určitá trieda biolo-
gických liekov, ktoré vám lekár môže odporučiť ako prvý, pretože sa ukázalo, že sú 
najúčinnejšie pri vašom ochorení Ale súčasne je nevyhnutné, aby lekár vedel, aké iné 
máte ochorenia. 

To je všetko pekné, ale mladá žena sa opýta – ako je to s biologickou liečbou 
a otehotnením? A pokiaľ by biologickú liečbu užíval muž – nemá vplyv na sper-
mie? Isté biologické látky môžu prejsť cez placentárnu bariéru a potenciálne sa dostať 
až k plodu. Ale aj v tomto smere došlo k pokroku v terapii a sú už biologiká považo-
vané za vhodné v tehotenstve a dojčení, samozrejme za predpokladu, že je to klinicky 
potrebné a sú k dispozícii aj u nás. Vždy je nevyhnutné prediskutovať riziká a nao-
pak pozitíva systémovej liečby so svojím dermatológom a gynekológom. A následne 
rozhodnúť, ktorá systémová liečba psoriázy, ak vôbec nejaká, je počas tehotenstva 
najlepšia. Treba brať do úvahy aj psychický stres. Vplyv rôznych foriem biologickej 
liečby na tvorbu spermií zatiaľ nebol preukázaný, ale sprievodný stres môže vplývať 
na celkový intímny život partnerov.

Ako u každého lieku, aj tu sa objavuje otázka – chcem biologickú liečbu, ale exis-
tujú možné vedľajšie účinky, ktoré by som mal očakávať od biologickej liečby? 
Pri akejkoľvek liečbe určité riziká existujú. Ale je k dispozícii množstvo štúdií, doka-
zujúce, že veľká väčšina jeho pacientov so psoriázou liečbu toleruje dobre. Pokiaľ sa 
akékoľvek zmeny vyskytnú, je nevyhnutné informovať ošetrujúceho lekára. Jedným 
z najbežnejších vedľajších prejavov je drobný zápal alebo modrina v mieste vpichu, 
ktoré miznú v priebehu 1-2 dní, ozaj zriedkavo sa vyskytne kožná alergická reakcia. 
Zaznamenal sa tiež nárast infekcií – kašeľ, bronchitída, chrípka. Je preto nevyhnutné, 
aby pred nasadením liečby lekár zodpovedne vyšetril, či netrpíte tzv. skrytou, fokál-
nou infekciou.

Pre pacienta je dôležité aj Ako sa užíva biologický liek. Doposiaľ je známa forma 
injekcie alebo infúzie. Záleží na pacientovi, či si zvolí podávanie v domácom pros-
tredí – sám, samozrejme po inštruktáži na ambulancii alebo sa rozhodne na liečbu 
pravidelne dochádzať. Interval medzi jednotlivými dávkami, a samozrejme výsled-
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ného efektu, závisí od druhu biologika a individuálnej odpovede na liečbu. Tabletová 
forma naráža technicky predovšetkým na okolnosť, že pri užívaní vo forme tabliet by 
ich silné žalúdočné kyseliny rýchlo rozložili a nedošlo by k očakávanému liečebnému 
účinku.

Dobre, súhlasím s liečbou, ale povedzte mi: Ako dlho musím užívať biologické 
lieky, kým uvidím zlepšenie a aké zlepšenie môžem očakávať? Niektoré biolo-
gické látky (odborne napríklad inhibítory istých bielkovín, napríklad interleukínov) 
sa v liečbe prejavia, a teda z pohľadu pacienta fungujú veľmi rýchlo. Už v priebehu 
niekoľkých týždňov si pacient všíma, že prejavy na koži ustupujú, a samozrejme sa 
celkovo začína pacient cítiť lepšie a ako hovoria – vracia sa do normálneho života. 
Z pohľadu lekára je to 8-12 týždňov. A samozrejme výsledky sa môžu líšiť od pacien-
ta k pacientovi. Dnes používané biologické liečby ale pôsobia až dramatické zlepše-
nie, takže napríklad v priebehu mesiacov môže dôjsť k úplnému vyčisteniu kože. Sú 
prítomné iba občasné ložiská psoriázy, povedzme, v zime alebo v období výrazného 
stresu či iného ochorenia, ako bol napríklad Covid. Pokiaľ zlepšenie pacient nepoci-
ťuje, je čas na konzultáciu s lekárom. 

Čo ak zistím, že môj biologický liek nefunguje? Samozrejme, aj táto situácia 
môže nastať. Napríklad, keď sa po prvej dávke objaví zmienená alergická vyrážka 
alebo načas sa prejavy zmiernia, ale následne sa znova objavia. To môže napríklad 
znamenať, že na použitý liek telo vytvára protilátky, a tie znehodnocujú – neutralizujú 
účinky lieku. V tomto prípade lekár zváži prestávku (zvyčajne 10-12 týždňov) a od-
porúča možný prechod na iný, tzv. druhogeneračný typ biologickej liečby. Pacient 
ale v tom čase zvažuje, či je to vhodné. Je to ťažká otázka aj pre lekára, ale zotrvanie 
a prípadná zmena u tohto typu liekov je jedným z najúčinnejších nástrojov, ktoré 
lekári majú k dispozícii a vo svojom liečebnom portfóliu. Niektorí pacienti vyskúšali 
už viac typov biologickej liečby, ale stále sa k jej používaniu oni aj lekár s dôverou 
vracajú. V čase prestávok je potrebné a vhodné zvoliť k úľave už niektoré z ďalších, 
účinných liekov, vrátane lokálnej, a napríklad svetloterapie.

A v závere ešte avizované: ako so psoriázou v lete. U niekoho je známe, že 
slniečko priam zázračne pomáha a psoriáza mizne ako rozpúšťajúci sa sneh. Najmä 
my v chladnejších klimatických pásmach, sa výrazne zlepšujeme v lete, kedy máme 
možnosť sa opaľovať, a najmä potom pri pobytoch pri mori. Mierne slnečné žiarenie 
(a to podčiarkujem) prejavy psoriázy zvyčajne zlepšuje, extrémne opálenie až spále-
nie, naopak, môže aj u tých, ktorým slnko doposiaľ robilo dobre, spôsobiť jej akútne 
zhoršenie. Ale sú aj takí, pre ktorých slnko v lete znamená veľký problém. Je to preto, 
že koža psoriatika je veľmi citlivá na vonkajšie dráždenie, a to nielen pri práci, ale aj 
pri športovaní, v škole, pri udržiavaní osobnej hygieny a používaní istých typov ma-
teriálov na oblečenie. Už v jari začíname rýchlo odkladať jednu vrstvu oblečenia za 
druhou. Slnečné lúče čoraz intenzívnejšie začínajú hladiť našu kožu a tu už prichádza 
k slovu skutočne stará a dobre mienená rada – všetkého s mierou.
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Všeobecné pravidlá: kožu, ktorú chceme vystaviť slnečným lúčom musí-
me od počiatku ošetrovať prípravkami s ochrannými faktormi, spočiat-
ku nemusí byť číslo ochranného faktoru extrémne vysoké, ale rozhodne 
by sme na toto nemali zabúdať. 

Aj časť dňa a dĺžka expozície (hodina alebo viac) je dôležitá. Ide o postupné pri-
pravovanie sa kože a celého organizmu na to, čo nás čaká v lete na dovolenke pri 
mori. Je skutočne pravda, že koža má pamäť a nezabúda ani jediný lúč slnka, ktorý na 
ňu kedy dopadol. A nezabudnúť – viac sa začneme potiť a je potrebné zvýšiť príjem 
tekutín a začať ošetrovať kožu zvláčňujúcimi prípravkami – telovými mliekami alebo 
jemnými riedkymi krémami.

Ku koži patria aj ďalšie súčasti – takzvané adnexá a tými sú vlasy a nechty. 
A tak ako kožu tela postupne zvykáme na slnečné lúče, aj v tomto prípade sú určité 
pravidlá. Z jari slniečko ešte nie je také agresívne, ale neskôr, v lete, je na mieste 
nosiť vzdušné čiapky a klobúky, eventuálne šatky, aby sa koža hlavy zbytočne neex-
ponovala slnku. Vlasy je vhodné ošetrovať výživnými šampónmi, balzamami a občas 
nezaškodí aj olejový zábal. A aj nechtové platničky si zaslúžia starostlivosť – predo-
všetkým dôkladné premasťovanie a ochrana kože prstov v okolí nechtov prípravkami 
s ochrannými faktormi a z času na čas špeciálna starostlivosť – olejové kúpele.

Aj pre tých, čo slniečko znášajú, ale užívajú vnútorné, systémové lieky (napr. re-
tinoidy, cyclosporin, biologická liečba) platia v letných mesiacoch isté obmedzenia, 
ktoré vám povie a najmä zdôrazní váš ošetrujúci lekár, aby nedošlo k nepríjemným 
nežiaducim účinkom a reakcii kože. Opodstatnenie má aj užívanie podporných a vita-
mínových prípravkov, či kombinácii minerálov.

A celkom na záver. Dôležitá je komunikácia s vaším ošetrujúcim lekárom. Je ne-
vyhnutné otvorene hovoriť o možnostiach doterajšej liečby a o tom, kde sa nachádzate 
na svojej životnej ceste a aké plány a očakávania máte.

Prim. MUDr. Hana Zelenková, PhD, MBA.
SK-N-DA-PSO-2200004
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Pobyt v kúpeľoch, ako prevencia a podpora zdravia

Doprajte si pobyt, ktorý nielenže 
regeneruje, ale je skvelý aj ako pre-
vencia pred chorobami. Každý z nás 
už iste zažil únavu, vyčerpanie, rôz-
ne bolesti spôsobené sedavou prácou 
a iné neduhy. Práve kúpele dokážu 
byť skvelou možnosťou, ako zabrá-
niť vzniku vážnejších zdravotných 
problémov. 

KÚPELE ČERVENÝ KLÁŠ-
TOR Smerdžonka majú v po-
nuke rôzne krátkodobé wellness 
pobyty či dlhodobejšie kúpeľné 
pobyty pre samoplatcov, ktoré 
vám zlepšia zdravie.
V kúpeľoch v Pieninskom ná-
rodnom parku vďaka jedinečnej 
liečivej minerálnej vode Smer-
džonka, priaznivej klíme a sta-
rostlivosti odborníkov pomáha-
jú liečiť hlavne kožu, dýchacie 
cesty, pohybové ústrojenstvo či duševné choroby. Či už si chcete oddýchnuť, načerpať 
nové sily alebo zlepšiť zdravotný stav po fyzickej, alebo psychickej stránke, kúpele sú 
pre vás tou správnou voľbou. Už aj krátky víkendový pobyt vás dokáže dobre naladiť.

„Nič tak neničí 
ľudské telo 

ako nečinnosť“

Aristoteles

V súčasnosti sa kúpele te-
šia veľkej obľube a ich návšte-
va sa tak stáva častou voľbou 
aj pre dovolenky vo dvojici 
alebo pre rodiny. Dôvodom je 
najmä preventívny charakter kúpeľnej dovolenky a možnosť dobitia bateriek, čo pri 
dnešnom uponáhľanom životnom štýle, ocení naozaj každý.
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Prevencia je najlepším liekom a preto 
kúpeľný liečebný pobyt veľakrát doká-
že zabrániť vzniku rôznych zdravotných 
ochorení a upevňovať naše zdravie.

Pobyt v kúpeľoch nemusí trvať týždne 
a neznamená to iba dlhodobý pobyt aj keď 
výsledky sú pochopiteľné najlepšie.

Využiť silu blahodarných účinkov prí-
rody a zároveň myslieť na prevenciu pre 
svoje zdravie môže každý na liečebno-relaxačnom pobyte. Ten je dĺžkou prispôsobe-
ný aj pre pracujúcich ľudí a v kúpeľoch v Červenom Kláštore ho je možné využiť už 
od päť nocí vo veľmi výhodnej cene.

...Kúpele ČK

S účinnosťou od 01.07.2022 platí nová výška príspevku na 
opatrovanie a hodinová sadzba osobnej asistencie
Podľa nariadenia vlády č. 213/2022 Z.z., od 01. 07. 2022 sa mení:

  Výška sadzby na jednu hodinu osobnej asistencie na sumu 5,20 eur

Výška peňažného príspevku na opatrovanie sa mení nasledovne:

  Peňažný príspevok na opatrovanie pri opatrovaní jednej fyzickej osoby s ŤZP je 
v sume 525,65 eur

  Peňažný príspevok na opatrovanie pri opatrovaní dvoch alebo viacerých osôb ŤZP 
je v sume 699,15 eur

  Peňažný príspevok na opatrovanie, ak fyzická osoba poberá niektorú z dôchodko-
vých dávok a opatruje jednu osobu ŤZP, je v sume 262,85 eur

  Peňažný príspevok na opatrovanie, ak fyzická osoba poberá niektorú z dôchodko-
vých dávok a opatruje dve alebo viaceré osoby ŤZP, je v sume 349,60 eur

  Peňažný príspevok na opatrovanie, ak fyzická osoba poberá niektorú z dôchodko-
vých dávok a opatruje jednu osobu ŤZP, ktorej sa poskytuje SS viac ako 20 hodín 
týždenne, je v sume 231,30 eur

  Peňažný príspevok na opatrovanie, ak fyzická osoba poberá niektorú z dôchodko-
vých dávok a opatruje dve alebo viaceré osoby ŤZP, ktorým sa poskytuje SS viac 
ako 20 hodín týždenne, je v sume 325,10 eur

  Peňažný príspevok na opatrovanie, ak fyzická osoba poberá niektorú z dôchod-
kových dávok a opatruje ŤZP, ktorej sa poskytuje SS viac ako 20 hodín týždenne 
a súčasne opatruje aj druhú fyzickú osobu s ŤZP, ktorej sa poskytuje SS najviac 20 
hodín týždenne alebo neposkytuje SS, je v sume 339,10 eur
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Deň 
otvorených dverí 

pre deti v kúpeľoch 
Smrdáky 

04. jún 2022

Po dvoch pandemických rokoch 
sa opäť uskutočnil v kúpeľoch 
Smrdáky „Deň otvorených dve-
rí pre deti“. Naša Spoločnosť 

sa tejto milej a užitočnej akcie 
zúčastnila. Výstavný stánok 
sme mali v blízkosti stolíka OZ 
Bodkáčik. 

Deťúrence sa hrali s rybič-
kami, na pamiatku si odniesli 
rôzne darčeky, sladkosti ale 
populárne boli aj naše „lien-
ky“, ktoré sa aj rýchle míňali. 

Rodinám s deťmi, ktoré prišli na 
konzultácie s kožnými lekármi a nut-
ričnou asistentkou, boli k dispozície 
tiež reklamné stánky s medicínskymi 

produktmi určenými hlavne pre 
deti. Nechýbala VŠZP, ktorá 
robila komplexnú analýzu ľud-
ského tela. Zaujímavá bola pre-
hliadka detskej balneoterapie 
a zá kladnej školy. 
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Len počas tohto dňa si rodiny s deť-
mi mohli rezervovať detský kúpeľný pobyt 
s 20% zľavou. Kúpele Smrdáky sú jedinečné 
pre liečbu kožných ochorení pre deti od veku 
troch rokov. 

Poďakovanie patrí našim členom Anke, 
Marte a Ferkovi, ktorí boli na kúpeľnom po-
byte a ktorí nám, Evke a Ľubici pomáhali – 
informovali verejnosť na našom mini stánku. 

Dovidenia v roku 2023! 

K letnému obdobiu patrí relax a dovolenka
K letnému obdobiu patrí relax a dovolenka. My však v našich kúpeľoch rozhodne 

nepoľavujeme a snažíme sa pre našich kúpeľných hostí urobiť maximum.
Spokojní hostia sú predsa našou najlepšou reklamou a vizitkou.

Leto v našich kúpeľoch je bohaté na rôzne ak-
cie a podujatia. Letnú sezónu sme už tradične zahájili 
„Otvorením letnej kúpeľnej sezóny“. Posviacka pra-
meňov symbolizovala úspechy tohtoročnej kúpeľnej se-
zóny a blahodarné účinky minerálnej vody. Na svoje si 
prišli tak mladší, ako aj starší návštevníci tohto podujatia.
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Ani na tohtoročnom slávnostnom otvo-
rení letnej sezóny nemohli chýbať veteráni, 
ktorí nám priblížili doby minulé. Práve oni 
patrili medzi najviac obdivovaných účastní-
kov podujatia. Tradičné zvyky Záhoria nám 
svojim vystúpením priblížil folklórny súbor 
Gbelan. Šikovnosť a talent detí sa nedali pre-

hliadnuť pri vystúpení folklórneho súboru 
Nádej. Spevom medzi nás zavítala hudob-
ná skupina Funny Fellows. Podujatie bolo 
zakončené májovou veselicou s hudobnou 
skupinou Los Brados, ktorá svojimi hit-
mi roztancovala boky všetkým kúpeľným 
hosťom.
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Deň otvorených dverí
pre deti

Hneď týždeň po slávnostnom otvo-
rení kúpeľnej sezóny sme otvorili 
svoje brány pre detských pacien-
tov a návštevníkov kúpeľov. Počas 
tohto dňa mali návštevníci kúpeľov 
možnosť poradiť sa s našimi lekár-
mi, odborníkmi na kožné ochorenia, 
a príležitosť vyskúšať si sírovo-
díkovú vodu, aká nemá v Európe 
obdobu. Každý malý návštevník 
dostal vak s  maskotom LIENKOU 
EVKOU, kde si každý našiel malú 
pozornosť. Pán primár, MUDr. Ján 
Lidaj, mal pre hostí pripravenú 
prednášku na tému Kúpeľná lieč-
ba v kúpeľoch Smrdáky a ochotne 
odpovedal na množstvo otázok zo 
strany návštevníkov, ktorí prejavili 
záujem dozvedieť sa viac informácií o kožných chorobách a úspešných metódach ich 
liečby. Počas celého dňa boli hosťom k dispozícii informačné stánky PLK Smrdáky 
a Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR, či združenia Bodkáčik – združenie pre ro-
diny, deti a mládež s kožným ochorením. Hosťom sme predstavili nielen tú liečebnú 
stránku  kúpeľov, ale i zázemie na šport, vychádzky, relaxáciu a kultúru. Návštevníci 
si mohli prezrieť areál kúpeľov s odborným výkladom a zároveň navštíviť miesta, 
kde sa verejnosť inak nedostane.

Môžeme si s istotou povedať, že sme vykročili do letnej sezóny tou správnou nohou. 
Súčasťou letnej kúpeľnej sezóny budú obľúbené tanečné zábavy na terase v hote-
li Morava, ktoré sa konajú každý utorok a piatok. Štvrtok popoludní sa kúpeľným 
areálom budú šíriť tóny klasickej hudby. Príjemným spestrením budú i promenádne 
koncerty v kúpeľnom parku, kino predstavenia či mnohé športové podujatia. 

Tento rok sa k nám do kúpeľov vráti i obľúbený poetický festival „Po stranách Mo-
ravy“. Na tomto festivale sa stretnú básnici a prozaici z regiónov česko-slovenského 
pohraničia. Súčasťou poetického festivalu budú tvorivé dielne a galavečer s kultúr-
nym programom a prednesom básní, ktoré budú vytvorené v rámci tvorivých dielní. 

Preto neváhajte a zažite tú správnu letnú atmosféru spolu s nami. 
Všetci ste u nás srdečne vítaní.
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Po krátkej prestávke sme sa opäť 
stretli. Netrpezlivo sme  čakali na 
vytúžený relaxačný pobyt v kúpe-
ľoch v Turčianskych Tepliciach. 
Naša Zdenka Kmeťová nám vybavi-
la „špeciálny pobyt“ vo Veľkej Fatre 
od 21. do 26.03., aj s krásnym slneč-
ným počasím, ktoré nás sprevádzalo 
počas celého pobytu. V pondelok 
nás vlakom z Bratislavy cestovalo 
devätnásť, prestupovali sme vo Vrút-
kach, a smerovali do Turčianskych 
Teplíc. Všetko prebiehalo podľa 
plánu. Ostatní účastníci sa dopravili 

autami. Spolu nás bolo tridsaťtri. Tejto akcie sme sa zúčastnili spoločne so Sloven-
ským zväzom postihnutých, aj s našimi sympatizantmi. Po uvítaní a oboznámením 
sa s kúpeľnými pokynmi, sme sa ubytovali. Začínali sme večerou a končili v sobotu 
raňajkami. Pre nás kúpeľníkov bolo v našom balíčku 12 procedúr. Všetky procedúry 
boli zamerané na naše diagnózy. Páčilo sa mi, že smer k jednotlivým procedúram bol 
farebne označený na podlahe. Vo voľných chvíľach a aj po večeroch sme si posedeli 
v kaviarničke, ktorá je súčasťou hotela. Zaspievali sme si pri harmonike naše ľudové 
piesne, zasmiali sa na vtipoch a niektorí z nás si vybehli aj na parket zatancovať. Dob-
rá nálada nás po celú dobu neopúšťala a vydržala aj vo vlaku naspäť domov. Zostala 
nám ďalšia krásna spomienka a upevnené zdravie... 

Vaša Maja

Výročná členská schôdza 
BA klubu 7. apríl 2022

P o dvoch rokoch sa tradične ko-
nala v Justiho sieni Primaciálneho 
paláca. Hoc bola v sieni nainšta-
lovaná výstava obrazov, magistrát 
nám stretnutie členov povolil. Úžas-
né bolo zvítanie členov, pretože 
niektorí sa z dôvodu koronavírusu 
nevideli takmer dva roky. Schôdzu 

začal predseda BA klubu pán Jozef Vandák, privítal členov a hostí, pani Silviu Vies-
tovú, Zuzanu Vaškovú a Miroslavu Ondrigovú zo spoločnosti LA ROCHE POSAY. 
Hostia nám odprezentovali svoje produkty, prítomní dostali kozmetické prípravky,



H E L I        S  2/2022

33

ktoré pomáhajú a liečia našu chorú 
pokožku. Po prezentácii nasledoval 
príhovor predsedu pána Vandáka.
  Minútou ticha sme si uctili pamiat-

ku nášho člena Štefana Bergmanna, 
ktorý nás opustil 10.12.2021

  Pani Zdenka Kmeťová prítomným zarecitovala báseň
Nasledovalo vyhodnotenie roku 2021
1. Spomienka na zosnulých manželov Hurbaničových /20.03. a 06.04.2021/
2. Máj 2021 prebehol Deň kože
3.  Jún 2021 bolo stretnutie na Portáši s Českými priateľmi - vyhodnotenie a odovzda-

nie ocenení, stretnutie prebehlo v priateľskom duchu a veľmi dobrej nálade
4. August 2021 sme mali výlet loďou do Gabčíkova
5.  2. septembra 2021 sa stretol Výbor Bratislavského klubu SPaA, kde sa zhodnoti-

la činnosť/či nečinnosť nášho klubu v pandemickom Covid období v roku 2020 
a 2021. Hospodárenie v klube za rok 2020 a v priebehu roka 2021.

6. 18. septembra 2021 sa konal výlet na Kamzík – úspešná akcia 
7. 29.10.2021 stretnutie s českými priateľmi pri príležitosti „Bodkovaný deň“
8. 12. – 14.11. 2021 sa konal Snem spoločnosti v kúpeľoch Smrdáky
9. V mesiaci december sa plánovaná vianočná kapustnica, pre pandémiu zrušila

Výročná členská schôdza BA klubu 7. apríl 2022 33
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Po vyhodnotení roku 2021 nás pani Zdenka Kmeťová informovala o hospodárení 
s fi nančnými prostriedkami nášho klubu
– S návrhom programu klubu na rok 2022 nás oboznámil ná predseda klubu
– Nasledovala diskusia a príjemné posedenie s občerstvením
– Na záver nám pani Zdenka zaspievala Zapísala, Bittová 

Bowlingové centrum
Bratislava 27.04.2022

Vedenie bratislavského klu -
bu zorganizovalo pre členov, 
priaznivcov športu a ich ro-
dinných príslušníkov športové 
popoludnie s bowlingom, ktoré 

sa konalo v Bowlingovom národnom centre v Petržalke. Účelom stretnutia bol šport 
– bowlig a navzájom spoznať aj  rodiny našich členov pri malom občerstvení. Jedno-
ducho, spoznajme sa a pomôžeme si navzájom. Nikdy predsa nevieme, kde stretnete 
svojho budúceho priateľa. Bowling nám rozvinie najmä presnosť. Môžeme sa mu veno-
vať v každom veku. Pritom si precvičíme a posilníme mnohé svaly. Je to ideálny šport, 
pri ktorom zažijeme naozaj veľa zábavy a rozvinieme súťaživého ducha. Princíp tohto 
športu je zhodiť guľou, s tromi dierami na prsty, čo najviac kolkov. Strávili sme spolu 
pekné chvíle. Plánované stretnutie sa nám podarilo, pretože okrem zdravej súťaživosti 
a humoru sme sa aj porozprávali a povymieňali si skúsenosti. Niektorí z nás boli už 
skúsení hráči a tí menej skúsení sa za ich pomoci rýchlo učili rôzne fi nty. Okrem úžasne 
srdečnej atmosféry sme si výborne ponaťahovali svaly a rozhýbali sa. Víťazom sme 
zatlieskali, ale napokon víťazmi sme boli všetci, pretože takto pekne prežitá hodinka 
života je sama o sebe víťazstvom. Boli to pekné, spoločné strávené chvíle. Spozna-
li sme aj veľa nových priateľov. Ďakujeme organizátorom tejto akcie, hlavne Evičke 
Nagyovej a hospodárke nášho klubu Zdenke Kmeťovej, pretože uvoľnila zopár drob-
ných na občerstvenie tohto nášho stretnutia. Na záver nášho posedenia poďakoval za 
účasť a usilovnú bojovnosť v bowlingu a víťazom zablahoželal náš predseda Jožko 
Vandák. A čo povedať na záver? 
Spomienky sú krásne, a tešíme sa na ďalšie stretnutie.

 Jozef a Oľga

Výročná členská schôdza BA klubu 7. apríl 2022
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Stretnutie psoriatikov a atopikov SR v Banskej Bystrici
Naše stretnutie sa odohrávalo v lone prírody, blízko stredu Slovenska, malebnej 

obci Ľubietová s bohatou banskou činnosťou. Predseda klubu Miroslav Jursík nás všet-
kých srdečne privítal na tohtoročnom druhom stretnutí. Predstavil nám nových členov 
v klube a privítal novú posilu z radov MUDr. Zuzanu Srokovú. Zhrnul v skratke činnosť 
v minulom a tomto roku, nezabudol pripomenúť zaplatenie členského poplatku, kto-

rý je dôležitý na fungovanie všetkých 
klubov na Slovensku. Pani Kovaľová, 
reprezentantka fi rmy LA ROCHE-PO-
SAY sa zúčastnila stretnutia aj so štvor-
nohým „maskotom klubu BB“, pripra-
vila nové vzorky z ich produkcie. 

Štart nášho celodenného výletu 
začal pri jazierku Podlipa. Začiatok 
banského chodníka, prechod po hál-
nach a návštevou štôlni, vyhliadok do 

ďalekého okolia a čítanie náučných tabúľ, sa po dvoch hodinách skončil na vychá-
dzajúcom mieste. Nasledoval presun na ďalší program. Návšteva a prednáška včelára 
o kolobehu od narodenia včiel až po med ako produkt. Naša ďalšia návšteva bola na 
farme koní, ktoré s nami nespolupracovali a roztárali sa po chotári, tak aspoň otázky 
a odpovede ohľadne ustajnenia a ošetrovania a jazdenia na koníkoch. Po vyčerpáva-
júcom programe sme sa presunuli do Pizzerie Ľubietová, kde náš náročný program po 
najedení a doplnení tekutín ukončil predseda Miroslav Jursík. Dohodli sme si i nové 
stretnutie v Banskej Štiavnici po prázdninách. S pozdravom, Váš klub BB
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Celoslovenský „Deň kože – deň dotykov 2022“ v kluboch

Klub Banská Bystrica – 16. máj
Deň kože deň dotykov, aj v Banskej Bystrici sme 

zorganizovali krásnu myšlienku a informovali sme 
o nej širokú verejnosť v tematických tričkách a s na-
šim časopisom Helios. Žiaľ nepodarilo sa nám zís-
kať nového člena, ale už sme v mysliach banskobys-
tričanov určite v povedomí. Navštívili sme Derma-
tovenerologické oddelenie v BB, viacero reštaurácii, 
z ktorých zasielame pozitívne fotografi e. Prajeme 
pekný deň zo stredu Slovenska 

S pozdravom 
Váš klub BB

Klub Bratislava – 16. máj
Členovia BA klubu sa stretli v centre Bra-

tislavy na úžasnej akcii „Deň kože – deň do-
tykov“, cieľom ktorej bolo informovať širokú 
verejnosť o neinfekčnosti chronických kož-
ných ochorení. Ďakujeme predsedníčke klubu 

Prešov Vierke Mikloškovej 
a Luigimu Cossarovi za štý-
lové tričká, ktoré sme mali 
mať na plánovanej akcii, ale 
sa z dôvodu covidu dva roky 
v Prešove nekonala.

Členovia BA klubu
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Klub Liptovský Mikuláš – 16. máj
Klub psoriatikov a atopikov Liptovský Mikuláš usporiadal Deň kože, deň dotykov 

16. mája. Členovia klubu v našom meste Liptovský Mikuláš, rozdávali informačný 
bulletin HELIOS okoloidúcim občanom. Zároveň ich oboznamovali s kožnými cho-
robami, ich dostupné liečenie a prevencia. 

Boli sme 
prekvapení 

záujmom občanom 
o túto problematiku. 
K tomu všetkému 

nám svietilo 
slniečko takže 
môžeme tento 

deň zhodnotiť ako 
veľmi vydarenú 

akciu.

Anna 
Pruknerová

Klub Martin
Tento rok sme náš Deň kože – deň dotykov spojili s akciou Zdravie pod kontrolou. 

V dňoch 6. a 7. mája 2022 zorganizoval Martinský klub medikov pre verejnosť akciu 
s názvom Zdravie pod kontrolou v nákupnom centre Galéria Martin. Jeho cieľom 
bolo umožniť verejnosti absolvovať rôzne vyšetrenia a v rámci prevencie predísť 
mnohým ochoreniam. Súčasťou akcie bolo viacero stánkov. V stánku Zdravie v čís-
lach merali krvný tlak, BMI a saturáciu krvi kyslíkom. Diabetes ako životný štýl dal 
návštevníkom informáciu o aktuálnej hodnote glykémie a zároveň si mohli zistiť svo-
ju krvnú skupinu. V Antitobaccu si ľudia mohli overiť stav svojich pľúc vyšetreniami 
ako spirometria a prietokometria a boli informovaní o škodlivosti fajčenia. Stánok 
Oči plné zdravia zas ponúkal vyšetrenie farbocitu a základy správnej starostlivosti 
o zrak. Napokon Prvá pomoc a Nemocnica u medvedíka poskytli možnosť naučiť sa 
základy prvej pomoci pre dospelých, ako aj malé deti.

V rámci akcie Zdravie pod kontrolou, vďaka spolupráci s Martinským klubom 
medikov a OZ Bodkáčik, si aj náš Klub v Martine Spoločnosti Psoriatikov a atopi-
kov SR vytvoril stánok. V našom stánku sa ľudia mohli získať povedomie o niekto-
rých kožných ochoreniach, dozvedieť o neinfekčnosti psoriázy a atopického ekzému, 
o práci nášho klubu. Dostali vzorky krémov a sprchových gelov pre atopikov od 
fi rmy LA ROCHE-POSAY, ktoré sú vhodné aj pre novorodencov. Tiež sme rozdávali 
vzorky krémov CeraVe vhodné na ošetrenie pre ľudí s veľmi suchou pokožkou.
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Dňa 7. mája 2022 bola pre návštevní-
kov možnosť odborného poradenstva 
s pani doktorkou z UNM pani MUDr. 
Táňou Rajcigelovou PhD., ktorá po-
mocou dermatoskopu vyšetrovala zna-
mienka a tiež poradila pri iných kož-
ných problémoch, za čo sme jej veľmi 
vďační. Chceli by sme sa týmto poďa-
kovať aj ochotným študentom JLF UK, 
ako aj verejnosti za bohatú účasť a zá-
ujem dozvedieť sa niečo viac o svojom 
zdraví.  Katarína Kapustová – klub Martin

Klub Poprad
„Deň kože, deň dotykov“ sme sa 

v klube Poprad rozhodli stráviť náv-
števou v Kúpeľoch Červený kláštor 
Smerdžonka. 15. mája. Konal sa tam 
Deň otvorených dverí. Kúpele pri-
pravili bohatý program s prednáška-
mi lekárov, rôznymi meraniami, 
prehliadkou areálu s výkladom. Boli 

sme sa pozrieť do novootvoreného 
wellness, ubytovacej časti, liečeb-
nej časti. Samozrejme sme sa pár 
krát prešli po Kneippovom chodní-
ku, ochutnali liečivú vodu. Poobede 
sme si posedeli s členmi z klubu 
Prešov a mnohými známymi, ktorí 
tam boli na kúpeľnej liečbe. Veľké 
poďakovanie patrí celému personá-
lu kúpeľov. 

Členovia klubu Poprad

Klub Prešov 
Výlet klubu psoriatikov 14. a 15.05.2022. Keď som sa dozvedela, že sa môžem 

zúčastniť výletu na Červený Kláštor, kde som bola asi pred 7 rokmi, tak som sa veľmi 
potešila a hneď som zisťovala aké bude počasie, čo si mám pobaliť a aký bude plán 
cesty. Všetko som dostala vzorne napísané takže som bola informovaná, už len to 
počasie malo navrch. Ale termín sa blížil a aj počasie sa „zletnievalo“. Super, tešila
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som sa, že si oddýchnem 
a možno sa i opálim. 
Výlet začal v sobotu 14. 
mája 2022 cestou na au-
tobusovú stanicu s dvo-
ma a na stanici s troma 
členkami, ktorí boli pre 
mňa cudzí asi jednu mi-
nútu. Ihneď začala deba-
ta o všetkom možnom, 
ale hlavne že sa tešíme 
na oddych a spoznávania 
krás kúpeľov Červený 
Kláš tor. Cesta prebieha-
la v pohode a vo veľkej 
debate o všeličom, kto čo zbalil, čo raňajkoval, čo musel doma pripraviť na 2 dni. 
Autobusom sme sa priviezli do Popradu kde sme mali asi hodinu voľno, niečo sa 
zjedlo, niečo vypilo ako káva, čaj, minerálka a tiež niečo sladké. Ďalší spoj bol už iba 
prímestský, takže sme si tam aj povzdychli s úrovňou nášho cestovania. Ale nám to 
nevadilo. Príroda okolo bola nádherná. Slniečko, hory, mráčiky, zvieratká. Už sa blí-
žime k vytúženému cieľu. Červený kláštor je tu! Počasie nádherné, areál ešte krajší, 
personál milý. Ideme sa ubytovať do malých útulných domčekoch. V jednom z nich 
nás čakal manželský pár, ktorý prišiel skôr. Prebieha ďalšie spontánne zoznámenie. 
Takže sme tu už všetci a hneď ideme na malú prehliadku, aby sme mohli referovať 
svojim známym o čo prišli, alebo na čo sa môžu tešiť. Slniečko nám robí veľkú ra-
dosť, tak sa ide k bazénu a už máme plán, opaľovať sa. Neustále prebiehajú rozho-
vory každého s každým, o chorobe, rodine, varení, zamestnaní a o radosti, že sme 
si našli čas na pekné spoločné stretnutie. Program kúpeľov „Jarný Deň otvorených 
dverí“ sa koná v nedeľu. Tak študujeme program, čo nás čaká a čoho sa zúčastnime. 
Máme ešte sobotu a voľný program. Tak každý má to svoje, niekto prechádzku, nie-
kto vaňový kúpeľ, ďalší wellnes. Slniečko pomaly zapadá za les a tak sa presunieme 
na pekný amfi teáter, kde pokračujeme v družnom rozhovore a ani nevnímame že 
je čas na večeru na ktorú nás pozvala naša Vierka. Bola super. Každý si naložil čo 
a koľko chcel a aj zjedol. Ešte zopár minút oddychu a ide sa spať. Asi nás zmohla dlhá 
cesta, ale hlavne ten oddych, to krásne prostredie a veľa príjemných a milých ľudí, 
ktorí boli veľmi slušní a usmievaví, aj keď chorí. Stretli sme aj veľa známych, kto-
rých sme nevideli roky, ale to ako keby nebola pravda, lebo privítanie bolo, ako keby 
sme sa rozlúčili iba včera. Taktiež nadnes prajem dobrú noc. Tešíme sa na zajtrajšok, 
samozrejme slnečný. Prišla nedeľa. Vstali sme oddýchnutí a išli sme spoločne na ra-
ňajky. Zase bolo na výber a každý si vybral podľa chuti a hladu. Slniečko nesklamalo, 
vyšlo. Prehliadka wellness, komplexná analýza ľudského tela a veľa ďalšieho. Tak si 
užívame a tešíme sa zo všetkého.
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Medzitým informujeme rodinu a známych ako sa máme, čo zažívame a že to odpo-
rúčame aj im aby boli takí spokojní a usmievaví ako mi. Ľudí v areáli pribúda. Sú to 
rôzni ľudia z rôznych okresov. Ale pri oslovení a rozhovore na to zabúdame a sme 
iba na výlete. Niektorí z liečenia odchádzajú, iní tam strávili iba týždeň a my už iba 
do večera. Ale máme zážitkov na dlhý čas. Prichádza čas obeda, každý má chuť na 
niečo iné. Ešte raz musíme pochváliť kuchyňu. Všetko bolo chutné a aj za primerané 
ceny ktoré sme zvládli zaplatiť každý z vlastného vrecka. Stretnutie všetkých členov 
a ideme sa fotiť a zvečniť spomienku na tento vydarení víkend. Radosť sa pozrieť aj 
keď to bolo iba pred týždňom. Ale už predbieham. Ešte sme k kúpeľoch Smerdžonka 
a užívame si asi 3 hodiny oddychu. Tak sa posilníme kávičkou, koláčikom, keksíkom 
alebo zeleninou a ovocím. Pomaličky sa ideme pobaliť, odovzdať kľúče od domčeka 
a ešte sálať slnko a vzduch a pohodu a pokoj z prekrásneho prostredia kúpeľov Čer-
vený Kláštor kde sme boli veľmi radi a už premýšľame nad ďalšou návštevou. Už to 
prišlo. Berieme tašky a ide sa na zastávku a čakáme na autobus smer Prešov. Aj tam 
stretáme milú pani, ktorá si odskočila z neďalekej dediny na masáž a usmieva sa so 
spokojnosťou. Cesta bola príjemná, aj oddychová aj trochu zážitková, ale došli sme 
šťastne a zdravo. Rozlúčili sme sa a každý pokračoval svojim ďalším smerom. 

Tento príbeh napísala naša nová členka Inga Polohová

Klub Považská Bystrica

Predsedníčka klubu
v Považskej Bystrici Božena 
Smadišová poslala článok, 

ktorý bol uverejnený v regio-
nálnych novinách.

Celé podujatie sa konalo
v srdečnom ovzduší,

porozumení ale hlavne bol 
veľký záujem o informácie...
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Výročná členská schôdza v klube Lučenec
Zasadnutie dňa 22. 06. 2022

Konečne sa 22. júna 2022 zišli členovia Klubu Lučenec na výročnej členskej 
schôdzi. Zasadnutie sa uskutočnilo v Dome Kultúry, B.S. Timravy. Pekné priestory 
nám umožnilo využiť mesto Lučenec. Myslím, že to bolo o to slávnostnejšie, že sme 
sa mohli konečne po 2 rokoch stretnúť. Pozvali sme aj jubilantov, ktorí v rokoch 2021 
a 2022 oslávili svoje životné jubileum. Peknou básňou Všetky mamy pozdravila pani 
Predajnianska z Vidinej ako aj jubilantov.

Za návrh výboru Klubu v Lučenci, ktorý zasadal deň predtým sme doplnili členov 
výboru, aby sme boli uznášania schopní: Emília Bernátová, Anna Kantoráková a Eva 
Paukovčeková. Z účtovania sme nemali čo povedať, bolo len občerstvenie pre deti zo 
16. mája 2022 – Deň kože – deň dotykov. Bol to jeden z najslabších osláv. Ďakujeme 
pani učiteľkám zo Zvolenskej cesty a pani učiteľkám z Herzovej materskej školy, 
ktoré priviedli naše lienky a kvietky. No pre zlyhanie elektriny sa toto ich vystúpenie 
neuskutočnilo. Boli nás navštíviť aj zástupcovia mesta Lučenec, pán Baculí, ako aj za 
kultúrnu komisiu pani Jasienková. Ďakujeme všetkým členom, ktorí sa tohto poduja-
tia zúčastnili na námestí v Lučenci.

Na výročnej členskej schôdzi sme zažili veľké prekvapenie a to z pripravenej hos-
tiny k nášmu rokovaniu, ktoré nám pripravila členka z mestského zastupiteľstva pani 
Olšiaková, za čo jej touto cestou srdečne ďakujeme. Nakoľko naša pokladňa je skoro 
prázdna takú hostinu by sme nemohli pripraviť. Ešte raz velikánske ďakujeme. 
V rokovaní sme pokračovali voľbou predsedu klubu nakoľko terajšia predsedníčka 
naša pani Marienka Gilanová sa vzdala funkcie . Odsúhlasili sa tri kandidátky, ktoré 
by sa mali vyjadriť do 15. júla 2022.

Schválili sme plán podujatí na rok 2022 – dúfame, že ich zase nepreruší pandémia.
1. Deň kože – deň dotykov máj 2022
2. Svetový deň psoriázy 22. október 2022
3.  V októbri máme na pláne aj rehabilitačný pobyt v Turčianskych Tepliciach od 

03.10.2022 do 09.10.202, podľa záujmu aj letný pobyt.

Pripomenuli sme si aj odchod pani prezidentky Terky Hurbaničovej, ktorá nás 
náhle opustila aj s manželom na jar 2021. Tiež nás opustil v tú dobu pán MUDr. Pavel 
Prám. Minútou ticha sme si uctili ich pamiatku.

Po občerstvení a krátkej rozprave sme naše dlho očakávané stretnutie ukončili, 
tešiac sa na ďalšie stretnutie...

Mária Gilanová, Lučenec dňa 22.06.2022
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22. ročník výstupu na Portáš 11. jún 2022
Prišiel opäť „Veľký deň“, na Portáši sa Čech či Slovák stretnúť chcel. Stalo sa. 

Obojstranné srdečné zvítanie nám všetkým dobre padlo. Dvadsať Slovákov z Považ-
skej Bystrice, Banskej Bystrice, Liptovského Mikuláša a z Bratislavy a trinásť členov 
z Čiech a Moravy sa za krásneho slnečného počasia presunulo z parkoviska k dejisku 
športového zápolenia. Chýbal len skalný účastník Ferko Maco, ktorý bol tv tom čase 
na liečení v Smrdákoch. Organizátori pripravili šesť športových disciplín hod teniso-
vou, penovou a tiež pingpongovou loptičkou, nechýbal hod granátom. CD-čkom ale 
aj obručou na kôl. A v súťaži zdravé zápolenie prebiehalo. Snahu veru každý mal, av-
šak vietor nám aj prekážky poriadne nakladal. A že trpezlivý každý z nás bol, vetríka 
Petríka si už pomaly nik nevšimol. Športové disciplíny každý jeden prítomný veru 
absolvoval. Pri súťažiach nechýbala výborná nálada a radosť zo spoločného zápo-
lenia. Po sčítaní výsledkov, skalný Joška Pohůnek aj s našou oslávenkyňou Ľubkou, 
výsledky predniesol. Že prvé miesta tam naozaj vyhlasované odzneli? No a čo? Veď 
všetci prítomní Česi i Slováci výhru obdržali! (1. Miroslav z klubu BB, 2. Mária a tre-
tia skončila Karin, obe z BA klubu.) ŠPORTU ZDAR! 
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Všetci účastníci 
výstupu na Portáš 

dostali pamätné me-
daile 22. ročník, tiež 
odznaky či diplomy 

a nechýbali sladkosti. 
Napokon sme sa pre-
chádzkovým krokom 

presunuli k Horské-
mu hotelu  Kohútka. 

Tu sme si všetci, podľa svojho výbe-
ru, pochutnali na tamojších špecialitách, 
hlavne na buchtách, ktoré boli jedinečné. 
S pocitom príjemne stráveného dňa sme sa 
pozvoľna rozišli. Poďakovanie tiež patrí aj 
za odvoz naším dobrovoľným vodičom...

A čo na ZÁVER? Každý v svojej mysli 
vetu mal... V zdraví, šťastí a pohode nech 
sa opäť o rok stretneme...

Ale predsa ešte jeden záver patrí tu, to veľké ĎAKUJEME, Jožkovi Vandákovi, 
ktorý vždy ukončenie výletu aj s prekvapením spraví. Tentoraz sme sa ešte na kávič-
ku a malé občerstvenie zastavili v kúpeľoch Nimnica. 

Účastníci výstupu na Portáš, BA klub
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Stretnutie Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR 
Spolku psoriatiků a atopických ekzematiků ČR 
na Portáši 11.06.2022

Prekrásne slnečné a trochu veterné po-
časie nás privítalo na spoločnej akcii. Už 
22 rokov sa koná tradičný výstup na chatu 
Portáš. Stretnutie účastníkov bolo napláno-
vané a aj uskutočnené na parkovisku pod 
Kohútkou, trasa z parkoviska je ľahkou 
turistickou chôdzou cca 30 minút na cha-
tu. Stretnutie organizovala Česká SPAE 
so Slovenskou SPaA. Zvítanie bolo vrúc-
ne a spomínanie na spoločné historky ve-
selé. Na stretnutí za zúčastnilo 13 členov 
z Čiech a Moravy a 20 Slovákov, najväčšie 
zastúpenie mal Bratislavský klub dvanásť 
členov, druhý najväčší bol samozrejme 
Banskobystrický klub so štyrmi účastníkmi 
a ďalšie miesta obsadil Liptovský Mikuláš, 
Považská Bystrica po dvoch členoch.

Po prezentácii sme začali s tradičnými súťažami, na ktoré sa všetci tešili. Počasie 
nesklamalo, opäť nám vietor trošku okorenil hod cédečkom a pingpongovou loptičkou 
na cieľ. Jedinej disciplíne to nevadilo, hod granátom. Súťažné dopoludnie plné zába-
vy a nedovolenej podpory vetra sme ukončili hodnotením. Najlepší z najlepších som 
bol JA, získal som konečné prvé miesto, odmenou mi bola ikonická hračka Igráček 
v psoriatickom motíve, sladká čokoládka a veľa pusiniek od organizačného výboru. 
Druhé a tretie miesto obsadil klub Bratislava, darčeky boli zhodné s prvým miestom. 
Nastal čas na obdarovanie sa navzájom, odznaky, diplomy, drevené medaile, vzor-
ky produktov od LA ROCHE-POSAY a sladkosti, odovzdané. Každý rád zapózoval 
na spoločnú fotku, úsmevmi sa nešetrilo. Nasledoval spoločný presun účastníkov na 
Kohútku, kde si každý objednal obed podľa svojej chuti “parené buchty sú top“. Po-
sledné fotka a rozlúčka. Sľúbili sme si, že sa určite stretneme na tradičnom výstupe 
na Portáši, ročník 23. Veríme, že aj budúci rok bude v takejto hojnej účasti, hlavne zo 
Slovenska... HOWGH, víťaz 22 ročníka, Miroslav Jursík

Dovidenia, stretneme sa 
 v roku 2023 na 23. ročníku!
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XVI. kongres
slovenských a českých 
dermatovenerológov

s medzinárodnou 
účasťou 

9. – 11. jún 2022
Hotel Patria, Štrbské Pleso

Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR reprezentovali na XVI. kongrese Sloven-
ských a Českých dermatovenerológov pani Ľubica Bergmannová a Eva Chrenková. 
Poďakovanie patrí Slovenskej dermatovenerologickej spoločnosti, ktorá nám umož-
nila, ako vystavovateľom, propagovať a zviditeľniť našu SPaA SR na tomto jedineč-
nom podujatí... 

Vo štvrtok bolo slávnostné zahájenie.  Pri-
pravovali sme info stánok s našimi propa-
gačnými materiálmi, ktorý sme zdieľali 
s kúpeľmi Smrdáky. Nasledovali prednášky lekárov, navštevovali sa výstavné stánky 
rôznych farmaceutických spoločností. Komunikovali sme so spoločnosťami: UCB, 
s.r.o., Eucerin, L´Oreal Slovensko, La Roche-Posay, Galderma International, Naos – 
Slovakia, s.r.o., – Bioderma, Spiridea, s.r.o., Galenoderm, s.r.o., a nadviazali tak na 
ďalšiu možnú spoluprácu. Stretneme sa opäť o dva roky...
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Od 01. 06. 2022 potrebujete
opäť výmenný lístok k špecialistovi

Vzhľadom na priaznivý vývoj epidemiologickej situácie pandémie COVID-19, 
budete od 01.06.2022 opäť potrebovať pri návšteve lekára špecialistu výmenný 
lístok v zmysle platnej legislatívy.

Vaše zdravie je pre nás veľmi dôležité. Preto je potrebné, aby ste svoj zdravotný 
stav najprv konzultovali so svojim všeobecným lekárom, ktorý odborne zhodnotí si-
tuáciu a odporučí Vám ďalšie vyšetrenie na základe výmenného lístku.

Vyšetrenie u lekárov špecialistov bez výmenného lístku sme zaviedli od 25.11.2021 
z dôvodu spomalenia šírenia vírusu C-19. V prípade negatívnej zmeny epidemiologic-
kej situácie by sme potrebu výmenných lístkov opätovne prehodnotili.

Výmenný lístok nepotrebujete v týchto prípadoch:

  na vyšetrenie u psychiatra, gynekológa, kožného a očného lekára v prípade pred-
písania okuliarov

  na kontrolné vyšetrenia u lekára špecialistu, ak ste boli pozvaný
  do 24 hodín od vzniku úrazu alebo inej náhlej zmeny zdravotného stavu
  v prípade dispenzarizácie – pravidelného sledovania zdravotného stavu pacienta 
  ak ide o ochranné ambulantné liečenie

Dôležité údaje, ktoré musí Váš výmenný lístok pre lekára špecialistu obsahovať:

  osobné údaje pacienta
  meno, priezvisko, dátum narodenia, rodné číslo, adresu bydliska
  zdravotné údaje potrebné na zistenie anamnézy
  identifi kačné údaje príslušnej zdravotnej poisťovne
  identifi kačné údaje poskytovateľa
  stručný opis aktuálneho zdravotného stavu
  predbežné stanovenie choroby vrátane jej kódu
  rozsah a cieľ odporúčaného vyšetrenia a odôvodnenie odporúčania

Na základe odborného vyšetrenia Vám lekár špecialista vyhotoví pre Vášho všeobec-
ného lekára správu o poskytnutej zdravotnej starostlivosti. 
Platnosť výmenného lístka nie je časovo obmedzená.



Evidenčná karta SPaA SR pre nových členov
(Vyplňte paličkovým písmom alebo strojom.)

Priezvisko  ....................................................................................................... 

Meno a titul  .....................................................................................................

Dátum narodenia  ...........................................................................................

Ulica a číslo domu  ...........................................................................................

PSČ mesto / obec / okres  ................................................................................

Klub, do ktorého sa hlásite  ..............................................................................

Telefón / Mobil  ................................................................................................

E-mail   .............................................................................................................

Hodiace sa podčiarknite resp. zakrúžkujte
Psoriasis, vulgaris, generalisata (X)  Atopická dermatitída
Chronické a recidivujúce ekzémy Psoriatická artritída (X)
Lichen ruber, Acne vulgaris, Vitiligo iné – napíšte

Dátum a podpis prihláseného  ......................................................................
Súhlasím so spracovaním osobných údajov (GDPR) pre potreby SPaA SR.

Kontaktná adresa SPaA SR:
Spoločnosť PaA SR Ročné členské:
Poštový priečinok 7 10 €ur a viac jednotné pre deti,
Pošta 4 dospelých a dôchodcov
840 00 Bratislava 35 €ur a viac kolektívne členské
 (schválené XVI. Snemom SPaA SR)

Účet: Slovenská sporiteľňa, a. s. Do kolónky variabilný symbol
Tomášikova 48  uveďte dátum narodenia a rok,
832 37 Bratislava za ktorý členské uhrádzate.

Číslo účtu:   IBAN: SK40 0900 0000 0000 1147 7875    BIC: GIBASKBX
IČO:  00897027            DIČ: 2021652732            www.spaa-sr.webnode.sk
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Pomoc pri lupienke i suchej pokožke

„Soľný kúpeľ i bahenný zábal s vysokým obsahom draslíka, magnézia, sodíka, 
vápnika, brómu, jódu i ďalších minerálov sú doslova vykúpením pre suchú pokožku či 
pokožku postihnutú kožnými ochoreniami, zvyšujú jej schopnosť zadržiavať vlhkosť, 
dodávajú koži zdravší vzhľad a pocit sviežosti, pleť vďaka nim nadobúda mladistvý 
výraz”, vymenúva MUDr. Fathi Kawar, majiteľ fi rmy El-Maydan Co., unikátne účin-
ky soli a čierneho bahna z Mŕtveho mora pri regenerácii pokožky. 

„Hojivý účinok minerálov, oxidu siričitého a bitúmenov dokáže totiž výrazne 
zlepšiť stav aj pri psoriáze – lupienke, pri ktorej dochádza k nadmernému rohovateniu 
a olupovaniu vrchnej časti pokožky. Toto ochorenie sa prejavuje zvýšenou tvorbou 
svrbiacich šupiniek. S nimi súvisí aj jeho názov, grécke slovo psora totiž znamená 
svrbiacu šupinu”, dopĺňa MUDr. Kawar. Súčasne zdôrazňuje, že vďaka liečivým 
účinkom sú kúpeľ alebo zábal z čierneho bahna schopné poskytnúť koži prirodzený 
mikropíling, ktorý ju zbavuje šupiniek. Dokážu suchú svrbiacu pokožku zmäkčiť, 
„rozpustiť”, zrohovatenú vrstvu kože odstrániť a zjemniť tak zároveň hĺbku začína-
júcich vrások. Podľa doktora Kawara rovnaký účinok majú aj na vlasovú pokožku pri 
suchých lupinách, nadmerne sa množiacich v dôsledku psoriázy. Umývanie vlasov 
so slanou morskou vodou, s použitím šampónu Kawar proti lupinám, či bahenný 
vlasový zábal alebo výživná minerálna pleťová bahenná maska Kawar aplikova-
ná pri psoriáze na vlasovú oblasť kože, sú pre vlasy doslova životodarným elixírom. 
Vlasovú pokožku čistia do hĺbky, zabezpečujú jej detoxikáciu na bunkovej úrovni, 
vyživujú ju, hydratujú a pozitívne vplývajú na jej regeneráciu. Zároveň ju primerane 
prekrvujú, zrýchľujú metabolizmus buniek a účinne tak podporujú odstránenie suchej 
zrohovatenej vlasovej kože – lupín. Súčasne zmierňujú jej svrbenie a napomáhajú 
tlmiť tvorbu nových lupín. Navyše vlasy ošetrujú a zanechávajú ich vitálne a lesklé. 

MUDr. Fathi Kawar, absolvent Lekárskej 
fakulty UK v Bratislave (r. 1977) pracoval 
vyše 25 rokov ako praktický lekár v Jordánsku. 
Neskôr, po pozitívnych skúsenostiach 
a pozoruhodných výsledkoch liečby kožných 
ochorení jedinečnými minerálmi obsiahnutými 
v soli a bahne z Mŕtveho mora, začal 
podnikať a  liečebné kúry s využitím ich 
blahodarných účinkov odporúča na viacerých 
balneologických pracoviskách sveta.
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Relaxácia svalov a kĺbov, komfort pre nohy

Podľa MUDr. Kawara pravidelné vaňové kúpele 
v soli s esenciou prírodných minerálov i bahenné zábaly 
kĺbov sú balzamom aj na pohybový aparát. „Vďaka vy-
sokej koncentrácii minerálnych látok, najmä bromidov, 
dochádza počas nich k svalovej relaxácii a utíšeniu boles-
ti svalov a kĺbov. Zjednodušene – „zmäkčuje” sa povrch 
svalových vlákien a stvrdnuté kĺby sa uvoľňujú. Prítomné 
minerály poskytujú výživu stuhnutým tkanivám, zlepšujú 
ich elasticitu. V soli i čiernom bahne viazaný oxid siričitý 
pozitívne pôsobí predovšetkým na obnovu poškodených 
väzivových a chrupkových tkanív. Vďaka „dodávkam” 
síry sú časom ohybnejšie, zlepšuje sa ich aktívna i pasív-
na pohyblivosť a zároveň aj odolnosť. Naopak, defi cit síry 

v spojivovom tkanive kĺbov má totiž na svedomí neschop-
nosť organizmu „renovovať” poškodené tkanivo. Vaňové 
kúpele spolu s bahennými zábalmi majú výrazný vplyv na 
znižovanie opotrebovania aj degenerácie kĺbových štruktúr, 
podporujú pružnosť a funkčnosť chrupavky, pôsobia proti-
zápalovo. Sú tak zároveň účinnou preven ciou zápalov a opu-
chov kĺbov a jedinečnou pomocou pri psoriatickej artritíde”, 
vysvetľuje so zanietením MUDr. Kawar. 
Kúpeľ si možno dožičiť každý 2. až 3. deň; na vaňu s obsa-
hom 60 až 80 litrov vody stačí rozpustiť 125 až 250 g soli 
z Mŕtveho mora. Aplikovať bahenný zábal je vhodné  po kúpe-
li – pomáha kĺby šetrne rozohriať, správne prekrviť a uvoľniť. 
Podobné  povzbudivé účinky minerálov z Mŕtveho mora po-
tvrdil i výskum realizovaný Kožnou klinikou Univerzitnej ne-

mocnice v Bratislave pod vede-
ním doc. Sinku, ktorý ich uvádza 
vo svojich klinických štúdiách. 
Okrem blahodarných zmäkču-
júcich účinkov soli a čierneho 
bahna z Mŕtveho mora na kožu 
pri psoriáze, vyzdvihuje v nich 
aj ich mimoriadny terapeutický 
efekt na pohybový aparát, uvoľ-
nenie stuhnutých kĺbov a svalov 
a obnovenie ich funkčnosti so 
zníženým indexom bolestivosti.
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Účinná protizápalová kombinácia: vitamín D3 spolu s B-komplexom

Odborníci zároveň radia pri podpornej liečbe psoriázy užívať vitamín D3 
v kombinácii s komplexom vitamínov radu B. 

SLNEČNÝ VITAMÍN D3. Novodobé poznatky poukazujú na jeho imunomodu-
lačné pôsobenie, a tým i jeho nezastupiteľnú funkciu pri liečbe autoimunitných 
ochorení, akým je aj psoriáza. Z vyhodnotenia množstva epidemiologických štú-
dií vyplýva, že nedostatok „slnečného” vitamínu D3 – cholekalciferolu, vedie 
k zníženiu imunity a aktivácii zápalových procesov! Podľa najnovších výskumov 
sa na podnietenie imunitných procesov v tele odporúča hladina vitamínu D v krv-
nom sére 100 –125 nmol/l. U slovenskej populácie je však celkovo oveľa niž-
šia, veľmi často pod dolnou optimálnou hranicou, čo je 50 nmol/l. Nemáme ho 
dostatok ani po 2-týždňovom pobyte na slnku! Preto odborníci radia dopĺňať 
si vitamín D celoročne – napr. prostredníctvom prípravkov Jamieson Vitamín 
D3 1000 IU alebo 2000 IU vyrobených dômyselnou patentovanou technológiou 
z čistého lanolínu, extrahovaného z vlny oviec žijúcich na vysočinách Austrálie 
a Nového Zélandu. Pripravené sú v rovnakej forme, akú telo produkuje, keď je 
vystavené slnečnému žiareniu. Pri autoimunitných ochoreniach, akým je aj pso-
riáza, sa odporúča organizmu dodať až 4 000 IU vitamínu D3 denne. 
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VITAMÍNY RADU B. Jedným z faktorov, ktoré 
sa podpisujú na vzniku psoriázy, je narušenie 
metabolických procesov v organizme. Keďže 

priamymi účastníkmi látkovej výmeny v koži sú 
aj vitamíny B1,B2, B6 a B12, je ich prítomnosť 

v tele jednoducho nevyhnutná. Často je ich príjem 
zo stravy nedostatočný, preto lekári odporúčajú 
ich suplementáciu doplnkami výživy, najlepšie 

z prírodných zdrojov, napr. prírodnými vitamínmi 
Jamieson B-komplex 100 mg či Jamieson B12 

1 200 µg s riadeným uvoľňovaním. Takáto forma 
sa pri suplementácii považuje za najvhodnejšiu, 
nakoľko sa účinné látky z tabliet s predĺženým 

účinkom dostávajú do tela postupne a rovnomer-
ne až počas 9 hodín. Organizmom sú takto dlhšie 

využiteľné, keďže ne-
dochádza k ich rých-

lemu vylučovaniu. 
Vitamíny B-komplexu pomáhajú stimulovať 
metabolické procesy lipidov a aminokyselín, 
aktivovať syntézu hormónov a sú silnou podporou 
obnovy tkanív, ako aj nervových buniek. Vitamín 
B12 vďaka svojmu protizápalovému účinku 
upokojuje svrbenie a začervenanie pokožky 
s dlhodobým efektom. Posledné klinické 
štúdie poukazujú na možnosť využiť jeho 
silné protizápalové vlastnosti v kontinuálnej 
základnej liečbe psoriázy. Vzhľadom na svoj 
silný antioxidačný efekt je účinným vychytávačom 
oxidu dusnatého v koži, čím zabraňuje tvorbe 
cytotoxických peroxynitritov a nadväzne rozvoju 
chronického kožného zápalu. 

Ani tento rok ste sa nedostali k moru? Nevadí. Soľný kúpeľ či bahenný zábal 
si môžete urobiť doma vo vani! Vďaka tomu, že soli a čierne bahno z Mŕtveho 
mora, bohaté na minerálne látky, sa stali súčasťou receptúr vo výrobkoch 
Kawar, ich liečivé účinky môžete pocítiť aj v domácej balneoterapii. Unikátny 
terapeutický efekt minerálov z Mŕtveho mora pri liečbe psoriázy podporte 
dopĺňaním vitamínu D3 spolu s vitamínmi radu B. Účinne si tak zrevitalizujete 
kožu i kĺby a zároveň zrelaxujete celé telo!
Viac informácií získate na:   www.kawar.sk  a  www.jamieson.sk
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